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Bridge Delivery – o călătorie 
prin universul artei urbane

CLAUDIA PINCOVSKI

Orașul se trezește la viață prin cu�
lori și forme, iar ceea ce în trecut
era doar o infrastructură urbană
gri a devenit o galerie uriașă de
artă. Bridge Delivery și�a făcut
deja o tradiție în a transforma
Iașul într�un loc în care arta face
parte din viața cotidiană a
comunității.

Evenimentul a adunat artiști
și iubitori de artă pentru a trans�
forma spațiul neglijat într�un loc
vibrant și plin de energie. Pasajul
„Octav Băncilă“, locul în care fes�
tivalul se desfășoară de doi ani,
oferă ocazia artiștilor să�și ex�
prime creativitatea și să creeze
opere de artă care captează aten �
ția publicului.

Una dintre marile realizări
ale acestui festival este capacita�
tea sa de a apropia oamenii folo�
sindu�se de artă. Evenimentul a
fost, încă de pe când era numai
Street Delivery, un loc de întâl�
nire pentru artiști și iubitori de
artă. În ultimii doi ani, proiectul
Street Delivery s�a extins în
direcția podului, revitalizând o
zonă ternă, de un cenușiu de ci�
ment, din oraș. 

Artiști din Iași și din întreaga
țară se adună aici pentru a crea
opere spectaculoase în timp real
în fața ieșenilor. Publicul are
șansa să vadă artiștii la lucru, să
interacționeze cu ei și să își ex�
prime părerile legate de creațiile
lor. Este un moment în care arta
devine un limbaj comun, care
unește oamenii.

ARTA, UN MESAJ SOCIAL

Pe lângă aspectul estetic, Bridge
Delivery pune un accent aparte
pe mesajul social pe care îl trans�
mit unele dintre creații. Artiștii
folosesc adesea pereții pentru a

atrage atenția asupra unor pro�
bleme sociale importante.

„Într�o lume plină de inega �
lități și provocări sociale, arta ur�
bană poate servi ca un mijloc
puternic de a atrage atenția asu�
pra acestor probleme. Bridge De�
livery oferă artiștilor o platformă
pentru a�și exprima gândurile și
sentimentele cu privire la pro�
bleme precum sărăcia, discrimi�
narea și inechitatea“, spune Har� 
cea Pacea, unul dintre organiza�
torii festivalului. Astfel, operele

artiștilor devin adesea o oglindă a
realității și o sursă de inspirație
pentru comunitate.

Anul acesta, de exemplu, Har�
cea Pacea a ales să deseneze un
homeless, inspirat fiind de rui�
nele Fabricii de Țigarete, spațiu în
care se refugiază multe asemenea
persoane. Muralul e presărat și de
câteva statistici care ating subiec�
tul inegalității sociale. „Sunt lu�
cruri cu care eu rezonez și despre
care cred că nu se discută destul
de mult în spațiul public. Arta

poate transmite mesajul ăsta mai
departe, chiar dacă nu știu cât de
mare e schimbarea pe care o
poate face arta. Nu cred că dacă
vreo persoană foarte influentă va
vedea desenul meu va face ime�
diat niște schimbări, dar poate
măcar va trage un semnal de
alarmă în mintea ei“, a adăugat
Harcea Pacea vorbind despre
creația lui din acest an.

Totuși, Bridge Delivery nu se
preocupă doar de artă și mesaje
sociale, ci și de învățare. Tinerii
artiști aspiranți pot vedea cum se
lucrează pe teren și pot primi sfa�
turi și îndrumări directe de la
artiști cu experiență. „Am ajuns să
pictez aici aproape din greșeală –
eu nu trebuia să fiu aici în calitate
de artist, dar am avut ambiția să
experimentez tehnica graffiti, ăsta
e primul meu desen în această
tehnică. M�am hotărât să fac un
desen pentru care nu aveam o
schiță, nu aveam un plan. Asta a
fost provocarea mea ca artist: să
pot realiza o operă care să aibă un
sens, să fie unitară cu tot ce e în jur,
să aplic o nouă tehnică, pe care nu
am mai experimentat�o niciodată“,
spune Diana Maria, dintre artistele
prezente la festival. 

O CĂLĂTORIE GHIDATĂ 
DE ARTĂ URBANĂ ȘI MUZICĂ

Ajuns la a doua ediție, festivalul a
atras oamenii care au venit să ad�
mire muralele, să ia parte la ate�
liere sau doar să stea pe bordură
sau pe iarbă, cu o bere în față, as�
cultând muzica.

Pasajul „Octav Băncilă“, aflat
într�o zonă mai îndepărtată de
centrul orașului, s�a transformat
weekendul trecut într�un adevărat
amestec de culoare și muzică. Nu
aveai cum să nu observi multitudi�
nea de oameni și sunete care se au�
zeau de o parte și de alta a și nelor
de tren, făcându�te curios de am�
bele spații și îndemnându�te parcă

să alegi care dintre cele două spații
ți se potrivește mai bine, în funcție
de momentul din zi. 

O mână de copii îmbrăcați în
pantaloni scurți și tricouri joacă
baschet, pasându�și mingea por�
tocalie și reușind să o scoată în re�
petate rânduri de pe terenul im �
provizat. Lângă ei, câțiva adoles �
cenți își savurează clătitele întinși
pe bean bag�urile colorate din
fața tarabei Clătita Hoinar. Puțin
mai sus, ascunse la umbra unui
copac subțire, doi partici panți ci�
tesc alene, urmărind șirul poveș �
tilor fără a fi deranjați nici de
țipetele de copii, nici de acordu�
rile muzicale ce se aud de pe mica
scenă improvizată în capătul par�
cului. Pe cele câteva bănci ampla�
sate ici și colo se odihnesc părinți
care își poartă privirile după co�
piii care țopăie de la o tarabă la
alta, lăsându�se vrăjiți de Minnie
Mouse și Ladybug. 

Cei mai mulți sunt însă atrași
de cortul Asociației Studenților
Chimiști Ieșeni, unde din eprube�
tele de sticlă înșirate pe masă iau
viață fel de fel de culori. Cei doi
studenți explică pe rând reacțiile
prin care trec substanțele folosite
în experimente, iar spectatorii as�
cultă cu ochii mari cât cepele. 

Pe cele câteva petice de iarbă
care au mai rămas libere, grupuri
de adolescenți întind cearșafuri pe
care se așază în așteptarea specta�
colului ce începe odată cu lăsarea
serii. Între doi dintre copacii mai
apropiați de blocuri e întins un
hamac pentru care oamenii par să
stea la rând, așteptând cu nerăb�
dare ca persoanele care au pus stă�
pânire pe el să se ridice și să facă
loc celor care așteaptă să�și reven�
dice locul.

Lumea mișună constant prin�
tre tarabele improvizate în parc.
Fie că vrei să�ți iei un accesoriu lu�
crat manual sau cauți un acceso�
riu vestimentar mai special, gă� 
sești de toate aici. Dacă ești destul

De la străzile întortocheate ale Iașului până la poduri și pereți
albi transformați în opere de artă, Bridge Delivery aduce cu
sine o revoluție artistică în zonele mai ignorate ale orașului. 

În cele trei zile de festival, de pe 22 până pe 24 septembrie, un
nou val de creativitate a pus stăpânire pe podul care se înalță
deasupra liniei de tramvai ce traversează cartierul Păcurari. 
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de îndrăzneț, poți participa la
unul dintre atelierele de dans
susține de cei de la Quasar Dance,
din cortul cărora răsună tot tim�
pul câte o melodie ritmată care îți
captează atenția și te face să miști
măcar puțin din umeri. Dacă crezi
că ești destul de îndemânatic, poți
încerca și unul dintre atelierele de
jonglerie ale celor de la Focus
Pocus și, dacă vrei să�ți testezi
echilibristica, poți încerca să faci
primii pași pe slackline sub îndru�
marea oamenilor de la Asociația
Outventure & Outdoor360.

PESTE CĂILE FERATE

Abia îți faci loc printre oamenii
care se decid ce să încerce în con�
tinuare, traversând parcul și
șovăind câteva minute în fața fie�
cărui cort. Dar când ai impresia că
ai terminat de explorat zona
aceasta, te poți strecura prin mul �
țime, pregătindu�te să traversezi
strada și mai apoi șinele de tren
pentru a ajunge la următoarea
zonă a festivalului, cea de sub
pod, de lângă Fabrica de Țigarete,
unde ești întâmpinat pe ritmuri
de hip�hop care răsună din boxele
stivuite una peste alta ca niște că�
rămizi care formează un zid. În
fața unuia dintre stâlpii de sus �
ținere ai podului se înalță o schelă
pe care stă cocoțat OHBOY, unul
dintre membrii echipei Kaps Krew,
care anul acesta a avut la dis �
poziție cea mai mare porțiune de
zid, pe care l�a transformat într�un
omagiu adus aniversării de 50 de
ani a hip�hopului. 

În fața unui container acope�
rit de desene graffiti din interio�
rul căruia DJ�ii dictează ritmurile
petrecerii, câțiva băieți dansează
pe rând, provocându�se parcă în �
tr�o bătălie prin care să demons�
treze cine are cele mai bune miș �
cări. Lângă container, la adăpos�
tul unui cort, stau înșirate câteva
zeci de perechi de adidași pictați
cu diferite modele, aștep tân du�și
cumpărătorii. Îngrădit de câteva
garduri roșii, spațiul pulsează
ghidat de ritmurile muzicii. Cele
câteva persoane adunate în jurul
scenei improvizate se uită pieziș
spre dansatorii cărora acum li s�a
alăturat un bărbat îmbrăcat în�
tr�un trening negru cu inserții
galbene, care pare să câștige rapid
simpatia publicului, exersând 
tot felul de mișcări care�i fac pe 
oameni să zâmbească pe sub
mustăți.

Mai departe, înaintând spre
zona Alexandru, artiștii încă stau
cățărați pe schele, zăngănind
spray�urile din care pare uneori

că vopseaua nu mai vrea să iasă.
Urcă și coboară pe scările spriji�
nite de pereți pentru a�și privi
creația de la distanță, își aprind
țigări pe care le fumează în grabă,
iar apoi își suflecă din nou mâne�
cile sau își trag glugile pătate de
culoare și se întorc la treabă fără
a schimba o vorbă cu nimeni.

Spre seară, oamenii se strâng
unul câte unul, cărându�și copiii
în spate sau plimbându�și cățeii în
lesă, atrași cu toții parcă de spec�
tacolul de lumini creat de jongle�
riile cu foc. Stau fermecați în jurul
artiștilor și le mai scapă câte un
„vai“, urmat de o mână dusă rapid
la gură atunci când membrii
Hocus Pocus se lovesc cu câte un
baston în flăcări, dar se lasă prinși
din nou de hipnoza flăcărilor ro �
șiatice care se rotesc în jurul lor. 

Ritmurile de hip�hop animă
stradă și din ce în ce mai multe
persoane traversează calea ferată
și se opresc măcar pentru câteva
secunde pentru a admira specta�
colul care ia amploare odată cu
trecerea orelor. Pe bordurile din
fața caselor înșirate de�a lungul
podului stau oameni îmbrăcați
colorat, cu câte un pahar de bere
în față. Râd și se înghiontesc, iar
din când în când se mai ridică
unul dintre ei, încercând să�i
tragă și pe ceilalți la dans.

Odată cu lăsarea întunericului
coboară și artiștii de pe schele și se
amestecă în public, găsindu�și dru�
mul către bar și înapoi în fața 

scenei, salutându�se din priviri și
oprindu�se pentru a schim ba câ�
teva vorbe cu ceilalți oameni
prezenți la eveniment. Copiii că�
rora nu li se închid deja ochii în
brațele părinților se întrec pe bi�
ciclete, țipând de fiecare dată
când au impresia că au câștigat și
inventând câte o regulă nouă
pen tru a�i sabota pe ceilalți.

De cealaltă parte a căii ferate,
atmosfera e ceva mai liniștită. Oa�
menii se relaxează pe ritmuri de
jazz, se lasă purtați de sunetele de
chitară și tobă și ascultă liniștiți,
întinși pe pături sau direct pe
iarbă, vocile calde ale artiștilor. Aici
pare să fie mai degrabă o zonă de
relaxare, un spațiu în care oamenii
se bucură de muzică și de discuții
cu prieteni cu care au venit la fes�
tival sau pe care i�au cunoscut la
festival. Copiii își mișcă din când în
când mâinile ridicate în aer și se în�
torc spre părinții lor zâmbindu�le
cu gura până la urechi. 

Multe dintre corturi sunt deja
închise, iar oamenii care au stat
până acum în spatele tejghelelor
își croiesc drum spre mica scenă
din capătul parcului sau pe par�
tea cealaltă de stradă pentru a ad�
mira ce au făcut artiștii peste zi.

UN TRASEU CULTURAL 
ÎN EVOLUȚIE

Festivalul Bridge Delivery extinde
traseul artei urbane către cartiere
mai puțin cunoscute, industriale

sau marginale, aducând viață și
culoare în aceste locuri. Este un
demers prin care orașul ține cont
de istorie și o aduce în prezent –
figura lui Octav Băncilă a fost mu�
ralizată încă de anul trecut – și
aduce în atenția publicului arta
contemporană.

Cu ajutorul artei urbane, Pa�
sajul „Octav Băncilă“ este revitali�
zat și transformat într�o adevă�
 rată atracție pentru localnici și
turiști. Prin convertirea peisajului
urban în spațiu viu, festivalul
întărește rolul pe care spațiul pu�
blic îl joacă în viața locuitorilor
orașului. Este un mod de a aduce
arta mai aproape de oameni și de a
o face parte integrantă din cotidian.

Revitalizarea urbană nu în�
seamnă doar punerea în valoare a
unor spații neglijate, ci înseamnă,
în primul rând, prezența oameni�
lor. Bridge Delivery reușește să
aducă comunitatea împreună și
să creeze un spațiu în care arta
devine accesibilă tuturor. Este un
pas către redarea vieții unei părți
de oraș care, în trecut, părea des�
tul de gri și monotonă. 

În plus, festivalul creează un
sentiment de unitate în comuni�
tate. Oamenii se adună pentru a
se bucura de artă și pentru a se
cunoaște între ei. Este un moment
în care cartierul devine un loc de
întâlnire, o bucurie a unei mici
comunități de cartier, iar asta nu
poate decât să întărească ceea ce
am numi coeziune socială.

BRIDGE DELIVERY REDĂ
CULOARE IAȘULUI

Cu un accent puternic pus pe arta
urbană și mesajele sociale, acest
festival se dovedește a fi un eveni�
ment semnificativ pentru Iași. Cu
fiecare nouă ediție, acum aflat la
a doua, Bridge Delivery devine
încet�încet o tradiție, una tot mai
îndrăgită în oraș, un moment în
care arta se află în prim�plan și în
care se ajunge la o formă de re�
flectare asupra problemelor so�
ciale. Este un loc unde artiștii își
pot exprima creativitatea, iar co�
munitatea poate învăța, împărtăși
și bucura, cu toții laolaltă.

Pe măsură ce festivalul evo�
luează în fiecare an, devine o
parte din identitatea culturală a
orașului Iași. Este un loc de întâl�
nire pentru oameni din medii di�
ferite și un catalizator pentru
schimbare și dezvoltare. Bridge
Delivery reprezintă mai mult
decât un eveniment de artă ur�
bană: este o experiență comuni�
tară și o platformă pentru expri� 
marea creativă și socială.

Cu o atenție specială acordată
artei, mesajelor sociale și învățării,
Bridge Delivery continuă să își
consolideze statutul ca unul din�
tre cele mai importante eveni�
mente de artă stradală din Iași.
Este o poveste de succes a artei
care se întâlnește cu comunitatea,
creând un spațiu vibrant și inclu�
ziv pentru toți cei implicați. SDC
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Continuăm jurnalul.

Joi, 21 septembrie
Se răsucește Ion Iliescu în aș �
ternuturi când vede unde a ajuns
partidul lui.

O notă de acum un an (care
poate fi citită cu aceeași plăcere
oricând): „Gest superb al aleșilor
vlahilor pentru aleșii vlahilor: 
și�au mărit din nou salariile“.

Miercuri, 20 septembrie
O notă de acum cinci ani: „Ați
observat că în România cuvântul
penal are conotație pozitivă? E
superpenal, cum ar veni, Doamne
ajută“.

O notă de acum doi ani: „Fiind
un vizionar, muncesc remote, cum
se spune acum, de aproape un
deceniu. Și zi așa, în tot timpul
ăsta, voi bară la bară dintr�un loc
în altul ca să nimic? Of. Am luat
astăzi contact cu traficul matinal,
această moarte mai neplăcută

decât moartea și uite așa. De�aia
erați voi așa ciufuței? Of“.

O altă notă de acum doi ani:
„Idee de sitcom: La bloc. Nea Cîțu,
Neamțu’ și Nea Șică stau la bloc și
vorbesc toată ziua despre ce fac
ăștia, că nu se mai poate cu ăștia,
că unde o să ajungem cu ăștia, că
ăilalți așa și pe dincolo, nu ca
ăștia, că nu vedeți cum e cu ăștia?
Și între timp s�a dus viața, sfârșit“.

Marți, 19 septembrie
O notă de acum patru ani: „Ce voiam
să întreb, pentru teocrația care va
urma, dată fiind firea românilor: se
găsește în comerț brâul măicuței
Domnului și pe siclam?“.

Încă o notă de acum patru
ani: „Vești bune, prieteni. În Polo �
nia s�a deschis primul magazin
numai cu produse românești. E în
Varșovia. Și pentru că Dumnezeu e
băiat de cartier, prăvălia se află pe
strada Puławska, la numărul 98“.

Idee de sport: golful săra cului.

În loc de biluțe se folosesc mu �
rături, în loc de găuri borcane.
Pentru un plus de voie bună, în
timp ce se bagă murătura în
borcan se bagă și președintele în
origine.

Luni, 18 septembrie
Aniversăm astăzi șase ani de când
deputatul liberal Florin Roman a
făcut greva foamei între prânz și cină.

O notă de acum doi ani (simt
că deja l�ați uitat pe alde Cîțu):
„Parcă�l și văd pe solemnul Iohan �
nis dându�i cu liniuța lui Cîțu, ca

să�l pregătească pentru treapta a
doua, repetând tradiționalul Cîțu
trebuie să știe, Cîțu trebuie să știe,
Cîțu trebuie să știe“.

Relâche: Țara arde și Iohan �
nis lucrează bicepsul, schiază și
joacă golf.

Viitorul sună bine pentru
nostalgici: viața o să fie ca într�un
cămin din Grozăvești din 2002 –
fără căldură, fără apă caldă, dușul
la comun, frumos.

Nici poporul să nu mănânce
gândăcelul, dar nici conducătorii
(vorba vine) să nu mai mănânce
maroul.

O notă de acum un an: „Am
văzut că au stat vlahii la coadă să
mănânce șaorma gratis, cu un
individ, ceva vedetă vlahă, și mă
gândeam că sunt aceiași care au
stat, nu demult, la coadă la chiloți
la mâna (mă rog) a doua de la O.
Zăvoranu și că, într�un univers

paralel, acum mănâncă șaorma
gratis de la O. Zăvoranu și stau la
coadă la chiloți la mâna (mă rog)
a doua de la vedeta vlahă (nu i�am
reținut numele și bine am făcut)“.

Duminică, 17 septembrie
O notă de acum patru ani: „E
adevărat că Transilvania e un fel
de Elveție a Balcanilor, dar nici
Balcanii nu�s chiar o Europă“.

Nici în țările bananiere nu
sunt lăsați chiar așa civilii la con �
ducere, de capul lor, dar ei măcar
au banane.

Idee de depășire a actualei
crizei politice: se revine la denu �
mirea de Valahia și se unge con� 
ducător Mihăiță Trăistariu. Gu �
vernarea se mută pe Only Fans.

La noi, la români, e o vorbă
din bătrâni: prost să fii – noroc să
ai. Te uiți așa la cabinetul Marcel
și spui: da, domnule, vorbele din
bătrâni sunt adevărate. SDC

ANDREI CRĂCIUN
CULEGĂTORUL DE HARFE

SEMNAL EDITORIAL

Jurnalul mizantropului nomad (35)

Editura Polirom participă în perioada 5�8 octombrie 2023 la cea
de�a X�a ediție a Salonului de Carte Bookfest Cluj�Napoca, care se va
desfășura la Centrul de Cultură Urbană Casino din Parcul Simion
Bărnuțiu.

Polirom participă cu peste 500 de titluri, toate aflate la reducere
(30%). Mai jos, programul de evenimente.

Editura Polirom la Bookfest Cluj�Napoca, ediția a X�a, 2023
Program de evenimente

Duminică, 8 octombrie
l ora 12.00
Biografii romanțate
Dialog & sesiune de autografe
Ligia Ruscu, Cantemir. Inorogul în lavirinthul neștiinții
Vor vorbi, alături de autoare: Sorin Mitu, Adrian Mureșan

l ora 12.45
Ego. Proză
Emilia Faur, Viața e a mea
Dialog & sesiune de autografe
Vor vorbi, alături de autoare: Andreea Pop, Adrian Mureșan SDC

Editura Polirom la Bookfest Cluj-Napoca
2023. Programul de evenimente 
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Care sunt cele mai importante ale�
geri? Europenele, alegerile locale,
cele parlamentare sau scrutinul
pentru funcția de președinte al
țării? Cele mai importante sunt ale�
gerile care urmează, ar spune un
hâtru în ale politicii. La anul vom
avea un adevărat festival politic.
Probabil că e bine că se întâmplă
asta, pentru a nu rostogoli scanda�
lurile timp de doi ani. Ne amintim ce
s�a întâmplat în ciclul electoral pre�
cedent. În primăvara lui 2019 am
avut europenele, iar prezi dențialele
au încheiat balul în decembrie 2020.
Au fost niște alegeri atipice, pentru
că ura față de Liviu Dragnea și PSD
era atât de mare, încât alegerile pen�
tru Parlamentul European, în gene�
ral cu prezența cea mai scăzută, au
devenit dintr�o dată cele mai vizi�
bile și cu miza cea mai mare. Era
vorba de furia anti�Dragnea. A fost
atâta ură la acel scrutin, încât
prezența a fost uriașă: 60 la sută în
urbanul mare, iar PSD a fost practic
măturat, luând doar 22 la sută. 

Lucrurile s�au calmat ulterior,
localele și parlamentarele din 2020

fiind niște alegeri obișnuite, mai
ales că liberalii au intrat la guver�
nare prin moțiune de cenzură și la
scurt timp s�au dat în stambă prin
numirile clienților politici în func �
țiile importante. Preziden țialele
trecute au adunat iarăși destulă
lume la urne, însă confruntarea Io�
hannis�Dăncilă a părut mai de�
grabă un galop de sănătate pentru
fostul primar de la Sibiu. Că Iohan�
nis a dezamăgit crunt în al doilea
mandat, ajungând să fie socotit
chiar el elefantul din politica româ�
nească, e o altă poveste.

Ce va fi așadar în 2024? Furia a
dispărut, deși e  vizibilă nervozitatea

în societatea românească. Alegerile
de anul viitor vin după patru ani
grei, în care am avut COVID, am
avut creșteri uriașe de prețuri, iar
peste toate încă e în desfășurare un
război în Ucraina cu urmări impre�
vizibile. Sunt mulți nervi mai peste
tot. Românul e gata să sară la bere�
gată din te miri ce, nu prea mai
avem dialog, nimeni nu mai ascultă
pe nimeni. 

Pe de altă parte avem și marile
dezamăgiri din politică. Iohannis e
primul pe listă. Dar și PNL a deza�
măgit, pentru că a fost preocupat
doar de satisfacerea clientelei de
partid. Plus alianța cu PSD. PNL a
fost în ultimul mandat un partid în�
chis, la remorca unui președinte de
țară plictisit și fără chef să mai ia
vreo decizie importantă. 

Revenim la importanța alege�
rilor. Sunt mari șanse ca 2024 să fie
anul marilor surprize. Dar mai im�
portant este ca românii să vină la
urne, pentru că altfel scena politică
va fi grav alterată. Foarte probabil
vom avea o prezență peste așteptări
la europenele din primăvara anului

viitor. Nu va fi nici pe departe vân�
zoleala din 2019, dar mă aștept să
trecem binișor de pragul de 30 la
sută. Vom avea patru ani în care ro�
mânii nu au mai fost chemați la
urne. Unii vor veni să se răcorească
și să�i pedepsească pe cei de la pu�
tere, alții vor veni pentru a nu�i lăsa
pe cei de la AUR să ia un scor uriaș,
dar există și un segment de electo�
rat, cam 20 la sută, care vine la urne
orice s�ar întâmpla. 

Va fi apoi o pauză de câteva
luni, însă toamna lui 2024 va fi în�
cinsă. De altfel nici vara viitoare nu
va fi liniștită, pentru că se vor anun �
ța candidații și vor apărea anun �
țurile traseiștilor privind plecarea
la alt partid. După europene vom ști
și care sunt candidații la preziden �
țiale, dar și cine candidează la pri�
mării. Pe deasupra vor apărea și
scandaluri prin teritoriu, în interio�
rul partidelor, pentru a locurile eli�
gibile la parlamentare.

Întrebarea e cum va reacționa
electoratul la tărăboiul general
care se anunță la anul și cât vor
înțelege oamenii că e important nu

doar cine e șeful statului, ci și cine
ajunge primar în orașul sau co�
muna lor. 

La Iași, spre exemplu, la alege�
rile trecute prezența la scrutinul
pentru primărie nu a trecut de 30 la
sută. Cum câștigătorul a luat puțin
peste 40 de procente, concluzia
amară este că Mihai Chirica a luat
primăria cu mai puțin de 15 la sută
din voturile ieșenilor cu drept de
vot. Sigur că altceva ar fi fost dacă
primarul ar fi fost ales în două tu�
ruri, dar poate n�ar fi rău dacă i�am
pedepsi la vot tocmai pe cei care nu
vor schimbarea sistemului.

Din momentul în care ieși din
bloc și până revii acasă, cam totul în�
seamnă politică. Dacă aleile sunt lă�
sate de izbeliște e politică, dacă tram�
 vaiul nu vine la timp, iarăși e politică.
Faptul că orașul nu are parcări e din
vina politicienilor care conduc loca�
litatea. E de neînțeles așadar dezinte�
resul crunt al oamenilor față de
alegerile locale. Nu știu dacă sunt cele
mai importante, dar cu siguranță
sunt alegerile cu impact imediat în
viața fiecăruia dintre noi. SDC

FLORIN GHEŢĂU
VAGONUL CU VORBE

Criticăm primarul, dar mergem la vot?

Spre sfârșitul lunii august ac-
tivistul Valeriu Nicolae a publi-
cat în „Libertatea“ un text
critic despre Copilăria lui Kas-
par Hauser de Bogdan-Alexan-
dru Stănescu, un roman 
construit din povestiri cu pro-
tagonist comun, apărut în
2017, premiat, elogiat, tradus
și, desigur, comentat – doar 
că niciodată ca până acum. 

Adică până la textul domnului V.
Nicolae, intitulat „Cine sunt «bo �
râți», violenți, obsceni și arată ca
niște «șobolani». Pasaje din cartea
unui apreciat scriitor român con�
temporan“. Foarte diferit de toate
comentariile apărute până acum la
cartea lui B.�A. Stănescu, textul res�
pectiv denunță un rasism – poate
neconștientizat, poate nein ten țio �
nat, poate cultural, dar, oricum, un
rasism vădit și visceral al cărții, a
cărui țintă centrală pare a fi etnia
romă. Rasism al cărții, nu al auto�
rului, are grijă să ne avertizeze

domnul Nicolae. Și totuși nu
poate să nu se întrebe cum de a
putut fi premiată o carte în care –
scrie el – „«țiganii», «balaoa che �
șii», cei cu pielea întunecată sunt
descriși în scene de o violență ex�
tremă ca suboameni“. Mai mult,
„cum de o asemenea descriere a
peisajului uman, în care țiganii,
negricioși, sunt în mod sistematic
la limita bestiei, un fel de semioa�
meni, nu a deschis nici o dezba�
tere? Cum de a fost premiată, fără
să fie discutat acest aspect?“.

Întrebările sunt sau par a fi (o
să revin) legitime și, cum era nor�
mal – ceea ce arată că societatea
românească este totuși normală –,
articolul a stârnit nenumărate
reacții, polemici, replici și contra�
replici, inclusiv ale autorului arti�
colului și ale autorului roma �
nului. Tema este una sensibilă atât
social, cât și cultural. În plus, stilul
și conținutul articolului lui Vale�
riu Nicolae reușesc să atingă (sper)
niște coarde sensibile în fiecare
dintre noi și, așa cum propunea

chiar Domnia�Sa, să deschidă o
discuție care până la urmă tot tre�
buie să fie purtată. O discuție
care, de altfel, s�a mai purtat în
epoci, locuri și contexte diferite.
De fapt două discuții, aici aso�
ciate: despre etniile defavorizate
și despre libertatea artei.

În spațiul societății româ �
nești problema comunității rome
și a imaginii ei în sânul majorității
e una sensibilă, veche (boală
lungă) și adesea băgată sub preș.
Aici domnul Nicolae are meritul
că, după cum spunea el însuși,
deschide discuția; pe de altă par �
te, are și inteligența de a porni de
la o carte cu impact la public, mai
ales la cel intelectual, educat și
implicat, care are capacitatea, dis�
ponibilitatea și discernământul
necesare pentru a purta aceas tă
discuție.

În zona artei scrisului tema
este iarăși una veche și sensibilă:
cât de liberă e literatura, cât de liber
e scriitorul? Există sau nu teme
tabu? Se poate scrie despre orice și

oricum? Noi, cititorii, putem ac�
cepta și asimila fără tresăriri o
scriere rasistă, pornografică sau
crudă și violentă dincolo de limitele
suportabile ale cruzimii? 

De mai bine de un secol scrii�
torii s�au obișnuit (cu mici pauze,
mai ales în Europa de Est) să
creadă că acolo unde este litera�
tură, nu există limite, că pot scrie
despre orice și oricum, că pot
scăpa nevătămați, nesancționați,
ba chiar premiați. Numai că în
lumea contemporană lucrurile se
schimbă accelerat, iar România
nu avea cum să fie ocolită de
schimbare. Chiar dacă mai discu�
tăm despre autonomia esteticului
și prelungim de un secol și jumă�
tate polemica „artă pentru artă“
versus „artă cu tendință“, tipul de
lectură și de interpretare etico�

emoționale, ilustrate de textul lui
Valeriu Nicolae, sunt tot mai po�
pulare. O asemenea lectură e jus�
tificată dintr�o anumită perspec� 
tivă, a cititorului implicat și afec�
tat moral și emoțional (aici de
aparenta perspectivă deprecia�
tivă asupra etnicilor romi), și ne�
justificată dintr�o altă perspec�
tivă, cea a scriitorului/ artistului
refractar la orice intruziune în
spațiul său creativ liber. În timp,
prevăd că fractura dintre cele
două viziuni și tabere se va căsca
și mai tare. S�a văzut deja în con �
ținutul replicilor și contrareplici�
lor lansate în ultimele săptămâni.
Prevăd o ascensiune a „lecturilor
sensibile“ și o repliere precaută a
scriitorilor, chiar dacă acum mulți
dintre ei au intervenit în favoarea
lui B.�A. Stănescu. 

Vin vremuri grele pentru
scris – chiar și la noi. Domnul Ni�
colae a deschis o cutie a Pandorei
pe care, dacă nu era el, mai de�
vreme sau mai târziu tot o deschi�
dea cineva în România, pentru că
altcineva a deschis�o mai demult
în Occident. Și da, Domnia�Sa are,
într�un fel, dreptate: trebuie să
discutăm. Doar că nu e prea clar
despre ce: despre romi sau despre
literatură? SDC

RADU PAVEL GHEO
ROMÂNII E DEŞTEPŢI

Literatură și rasism
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1%. Unu la sută. Este procen�
tul care se mai alocă anual
din grasele bugete de publici�
tate pentru presa scrisă. Pen�
tru mine, crescut în mirosul
tiparului și în cultura ziarului
scris de marii gazetari,
această cifră este pur și sim�
plu cutremurătoare. În mod
evident, din acest 1% nu are
cum supraviețui realmente
nici măcar o singură
publicație care, prin absurd,
ar avea doar ediție tipărită. 

În mod evident, astăzi un „ziar“/
publicație va „tipări“ și o ediție on�
line, precum și produse video sau
audio/ podcast. Tirajele amețitoare
de altădată, de milioane de exem�
plare sau sute de mii de exemplare
s�au redus treptat�treptat la zeci de
mii, apoi mii. Pe vremuri, ne refe�
ream la ziarele care aveau cel mai
puțin succes ca având un tiraj „de
sacoșă“. Azi și sacoșa de ziare a
ajuns să pară mare lucru. 

Însă căderea presei scrise nu
a fost pe atât de puternică din
2013 până în 2019 (6 ani în care
bugetele alocate din publicitate 
s�au înjumătățit), cât a fost din
2019 până în 2022 (în 4 ani a căzut
cu 75%). Mai jos de atât e greu de
imaginat că se mai poate. Până la
0,1%, dar deja suntem binișor în
marja de eroare. Or, fără clienți
interesați să cumpere spații în zia�
rele tipărite, mai rămân fie abo �
nații care să asigure finanțarea
acestei adevărate extravaganțe (să
ții în mâini o publicație tipărită),
fie egoul publisherilor care fac tra�
fic din online, dar doresc să mai
țină vie o tradiție onorabilă. 

La asemenea cifre și consta�
tări, a devenit cu totul inutilă și
discuția despre calitatea presei
scrise. Poate că declinul a fost par �
țial cauzat, eventual, și de faptul că
produsele tipărite nu s�au adap tat,

luând alte formate ca să își păs�
treze publicul, dar nu mai pare un
factor hotărâtor. Pandemia a bă �
tut ultimul cui care nu era încă la
locul lui în sicriul presei tipărite
din România. 

TELEVIZIUNEA 
RĂMÂNE REGINĂ

Dacă presa scrisă mai atrage 1%
din totalul banilor din piața de
advertising, mai există două me �
dii cu cifre mici: panourile stra�
dale (5%) și... radioul (4%). Totuși,
din 2013 (anul cu care începe sta�
tistica pe care am consultat�o), în
termeni reali (bani atrași) nu se
înregistrează un declin accentuat
decât dacă luăm în calcul devalo�
rizarea banilor prin inflație. 

În mod șocant, deși ne�am
aștepta ca online�ul să ia felia cea
mai mare din tort, televiziunea ră�
mâne regină, cu 55%. Web 2.0 reține
36% din banii companiilor care pla�
sează reclamă în piața românească.
Dar pandemia nu doar că a dus în
neant presa scrisă, ci roade serios și
din consumul TV, care e tot mai mic
de la un an la altul. În viitorul apro�
piat, nici o media tradițională nu va
mai atinge în mod eficient publicul

comercial decât prin online. Pe mă�
sură ce televiziunea va fi preferată
de cei mai în vârstă și va fi părăsită
de publicul care prezintă interes
pentru advertiseri, va ajunge și
aceasta o relicvă, așa cum sunt
acum ziarele. 

La cât de repede au început să
se schimbe lucrurile, într�o vreme
în care subiectele la modă sunt
tehnologiile imersive și inteli gen �
ța artificială, iar la bursă cele mai
bine cotate sunt companiile care
promit mari inovații, ne putem
ușor imagina că un deceniu din
trecut a ajuns să cântărească apro �
ximativ un an din prezent.  

Românii mileniali (generația
născută între 1979 și 1995) pără�
sesc în cel mai rapid ritm televi�
ziunea pentru popularele plat �
forme de streaming. Or, pentru
publicitate aceasta este generația
cea mai importantă, sunt exact cei
în floarea puterii de muncă, prin
experiență acumulată, precum și
cea, teoretic, cu cei mai mulți bani
la îndemână pentru consum. Dacă
nu�i vor mai găsi în fața televizo�
rului, publicitarii vor face orice ca
să îi găsească oriunde s�ar ascun �
de pentru a consuma media, ca să
îi facă să cumpere produse. 

PRESA DE CALITATE 
ÎNCĂ EXISTĂ

Problema cea mai mare nu o con�
stituie însă moartea presei scrise
ca atare, ci dezinteresul tot mai
pronunțat al românilor aflați la
vârsta de mijloc pentru orice tip
de conținut informativ. Nu se uită
nici la canalele de știri, nici nu
consumă online articole de presă.
Efectul asupra tinerei noastre
democrații este unul cu adevărat
apocaliptic: dezangajare civică,
dezinteres față de problemele ge�
nerale sau ale lumii. Terenul ideal
pentru nașterea conspirațiilor. 

O situație aparte a presei
tradiționale de la noi este aceea că
nu a reușit să atragă abonați pen�
tru edițiile online, spre deosebire
de modelul vestic. Nimeni nu pare
dispus în România să plătească în
mod direct redacțiile pentru servi�
ciul lor. Iar într�un peisaj în care
totul ar trebui să fie, în teorie, gra�
tuit pentru a fi consumat, singurele
forme de monetizare în această in�
dustrie rămân clicurile (veniturile
din publicitate pe baza cifrelor de
trafic) și vânzarea conștiinței către
cine cumpără (în general partidele
politice). Nu există masă gratuită,

la fel nici informație de calitate fără
public plătitor. 

Într�o formă sau alta, tot ceea
ce primim astăzi și ni se pare gratis
are în realitate în spate un finan �
țator: fie că sunt cei care cumpără
spații de reclamă în publi cațiile cu
cel mai mare trafic (cu efect asupra
scăderii până sub nivelul mării a
calității articolelor publicate), fie
că sunt cei care finanțează o
redacție cu scopul de a influența
opinia publică. Niciodată în istoria
recentă a României partidele nu
au finanțat cu sume atât de astro�
nomice, la vedere, televiziunile și
publicațiile online (căci tipărite nu
prea mai sunt).

Presa de calitate încă există,
dar într�o nișă, cu audiențe mo�
deste în raport cu site�urile de
mare trafic ce recoltează bani din
publicitate și, de obicei, finan �
țându�se direct din donațiile citi�
torilor sau din tot felul de gran� 
turi destinate presei... curate. 

Aici suntem. De la înălțimea
acelui 1%, presa scrisă ne salută
din mormânt. Cu excepții notabile,
desigur, printre care se numără și
publicația culturală pe care ne
onorați să o țineți în mâini sau sub
ochi astăzi. Vă mulțumim! SDC

GEORGE ONOFREI
DIN COLȚUL OPUS

Apocalipsă și pandemie 



7
ANUL XIX NR. 823
2 – 8 OCTOMBRIE 2023 teatru

www.suplimentuldecultura.ro

FITPTI 2023: Jurnal de insider (IV)
Primul sold-out din Festivalul
Internaţional de Teatru pentru
Publicul Tânăr Iași 2023 a fost
SEASIDE STORIES. 

Cu Radu Afrim e greu să concu�
rezi, iar spectacolul acesta făcut
cu echipa tânără și implicată de la
Teatrul de Stat din Constanța are
ceva special și mai mult de�atât.
Proze scrise de Marius Chivu, La�
vinica Mitu, Dan Alexe, Simona
Goșu, Tudor Ganea, Nicoleta Da�
bija au fost dramatizate de regizor
și asamblate ingenios într�o
structură de tip colaj, cu povești și
stilistici surprinzătoare. Radu are
lipici artistic la public, retorica sa
regizorală topește liric și drama�
tic, comic și tragism în proporții
care emoționează. 

Al doilea sold�out a fost Căsă�
toria (Teatrul de Comedie din
București), regia Andreea și Andrei
Grosu, o modalitate de creație în
tandem „feminin�masculin“, singu�
lar în peisajul de gen de la noi, cu o
distribuție de cinci stele (Tudor
Chirilă, Mirela Zeța, Liviu Pinti�
leasa, Mihaela Teleoacă, Alin Flo�
rea, Dan Rădulescu, Bogdan Cotleț,
Smaranda Caragea, Silviu Debu).
Vom încheia FITPTI apoteotic, căci
spectacolul e programat în ultima
seară, pe 10 octombrie! 

Al treilea sold�out a fost O
lume de la zero (Teatrul „Ion
Creangă“ București, regia Beatrice
Iordan), o creație pentru publicul
foarte tânăr (de la 6 luni la 3 ani); ai
publicul pe care îl crești, așa încât îi
aducem la teatru aproa pe din fașă. 

Vin din urmă puternic spre
sold�out Neliniște (Teatrul Odeon

din București), ONE MAN aproa �
pe SHOW, cu Pavel Bartoș, și Isto�
ria muzicii pentru copii (și pă �
rinții lor), Secția Marionete –
Teatrul Clasic Arad (o idee faină a
lui Cristian Ban de a muta în re�
gistrul spectacolului cu mario�
nete episoade din trecutul mu�  
zical universal – Elvis Presley, Amy
Winehouse, Maria Tănase, David
Bowie etc.). 

ȘTIȚI CE FACE PICĂTURA
CHINEZEASCĂ? LUCREAZĂ

Din postura de curator, m�am în�
grijit să am pe radar nu doar tea�
tre de stat cu panaș, ci și companii
independente. Am avut la fiecare
ediție creații realizate de freelan�
ceri, sunt artiști talentați care au
nevoie de platforme de expunere.
Anul acesta îi regăsiți în program
pe Amalgam Cluj Napoca, Maidan
Cluj Napoca, Var Cultural Bucu rești,
Flobo Studio București, Hopa Trop,
MiniReactor, AnimArt Cluj, Free
Puppet Theatre Bucu rești, Centrul
de Teatru Educa țional Replika, Tea�
tru Fix. Veniți să�i vedeți, propune�
rile lor estetice sunt curajoase, cu

expresivitate participativă. La
Unele rufe se spală în public e un
teatru one to one, sunt trei actrițe
și câte trei spectatori la fiecare 15
minute. Violența domestică, o
realitate ce atinge cote îngrijoră�
toare, e pusă sub lupă. Disneilend
documentează viața deținuților,
oferind o perspectivă interesantă
asupra greșelilor pe care unii le
fac în viață. Bucătăria familiei Ba�
laur ne transpune, copii și oa�
meni mari, într�o lume a lui
„ce�ar fi dacă...“.

Insistențele mele în privința
spectacolului în aer liber cu ele�
mente de foc al companiei Mime
Fire Theatre Company au dat re�
zultate. Am găsit înțelegere, iar pe
7 octombrie, de la ora 19, în Piața
Națiunii vom vedea Trezirea sufle�
tului. Am apelat la toate institu țiile
abilitate să ne sprijine pentru ca
evenimentul să se desfășoare în
condiții demne de un act cultural
și vreau să mulțumesc Jandarme�
riei, Ordine Publică, ISU. De acum
pot oferi consultanță celor inte �
resați în privința regulilor care tre�
buie respectate, a aprobărilor,
planurilor de evacuare etc. Căci
știți ce face picătura chinezească?
Lucrează. Strop cu strop, ritmic, te�
nace. Nu mă gândesc la metoda de
tortură, ci la nuanța care se referă
la cineva care nu renunță, care se
ambiționează pâ nă reușește.

Persoana care a cumpărat ul�
timul bilet la Seaside Stories, o
doamnă, ne�a scris cât a fost de fe�
ricită că a reușit să�l achizițio �
neze. O înțeleg! Mi�a amintit de
mine, în clasa a VI�a, când în Târ�
năveniul meu natal a venit un

spectacol de circ. Și cât m�am
străduit să îmi cumpăr bilet și
încă unul dintre acelea care să�mi
asigure vizibilitate maximă, așa că
am luat în primul rând. A fost
foarte bine și amuzant, până la
dresura de lei, când exemplarul
cel mai fioros al echipei, masculul
alfa, s�a ridicat în picioare pe gar�
dul metalic despărțitor fix în fața
mea. Și a tras un răget artistic din
toți rărunchii lui de felină! Am
trăit cel mai autentic catharsis
din viața mea de până atunci. 

FITPTI ESTE 
MODALITATEA 
DE A ÎMPĂRTĂȘI

Nimic nu se compară cu satisfac �
ția pe care eu, curator al FITPTI, o
trăiesc atunci când spectatorii în�
treabă, din toate unghiurile, sin�
cer îngrijorați, „se pun în vânzare
biletele la...?“. Sunt oameni care
iubesc teatrul, pentru care festiva�
lul acesta e o ocazie de�a viziona

creații altfel inaccesibile. Oameni
care și�au făcut un obicei ca la
debut de octombrie să asiste la
sărbătoarea artelor spectacolului,
să socializeze într�un mod elevat.
Pentru mine, cu toate dificultățile
inerente, FITPTI este modalitatea
de�a împărtăși cu spectatorii aceș�
tia o parte din ceea ce văd, din ce
știu și îmi place să fac. Ăsta e tea�
trul, un eveniment în priză directă
care ne leagă. 

Adela D. a postat un comen�
tariu care mi�a șters toată obo�
seala: „Am văzut programul și mi
se pare impresionant. Îi invidiez
pe ieșeni pentru că se vor bucura
de un asemenea festival. Tare fru�
mos ar fi să avem ceva similar la
Cluj. Felicitări și mult succes!“.

O să închei fila aceasta de jur�
nal cu cea mai reușită caracteri�
zare care mi�a fost făcută vreo� 
dată: „Fiind ținuți la 220 V de
Oltița Cîntec, lucrurile s�au lim�
pezit“. Ce mai pot spune: sunt o
blândețe de om! SDC

OLTIȚA CÎNTEC
DATUL ÎN SPECTACOL

ION BARBU
PINACOTECA DIN PETRILA
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INTERVIU CU CRISTIAN MĂCELARU, DIRECTORUL ARTISTIC AL FESTIVALULUI INTERNAȚIONAL „GEORGE ENESCU“

„Festivalul Enescu este o necesitate
profundă de a găsi repere“

CĂTĂLIN SAVA 

Muzician născut la Timișoara și
format în SUA, câștigător al pre�
miului Grammy, dirijorul român
este director muzical al Orchestrei
Naționale din Franța, dirijor�șef al
Orchestrei Simfonice Westdeuts�
cher Rundfunk, director artistic și
dirijor principal al Orchestrei
Simfonice Internațio nale de Tine�
ret a Centrului Interlochen pentru
Arte și director muzical și dirijor
al Festivalului de Muzică Contem�
porană Cabrillo.

Cristian Măcelaru, cum a fost
pentru dumneavoastră
experiența primului mandat de
director artistic la Festivalul

Internațional „George Enescu“? 

Nu mă așteptam să fie o expe �
riență atât de emoționantă. Și
spun asta mai ales din punctul de
vedere al unui spectator. Este
adevărat, am participat în trecut
la festival, dar nu locuiam pe
atunci în România. Pentru că lu�
cram foarte mult, nu m�am putut
bucura niciodată de experiența
de spectator, nu am avut nicio�
dată perspectiva publicului din
sala de concerte, să fiu împreună
cu oamenii care apreciază mu�
zica, apreciază cultura în Româ�
nia, a celor care ascultă cu o
intensitate atât de profundă ceea
ce primesc dinspre scenă. Iar
acest lucru m�a copleșit. Pentru
că, încă o dată, ceea ce am trăit în
aceste zile a afirmat necesitatea
existenței festivalului. Festivalul
Enescu este o necesitate profundă
de a găsi repere, de a fi împreună
cu semenii care care au aceleași
valori, aceleași idealuri. Muzica

este arta care aduce oamenii îm�
preună, oamenii care gândesc și
care simt la fel. 

Împliniri versus neîmpliniri. Ce a
fost bine, ce nu a fost bine, ce ați
ați reușit, ce nu ați reușit ca di-
rector artistic al ediței 2023?

Vreau să încep cu ce aș dori să
schimb, cu ce mi�a provocat dure�
rea cea mai mare: am remarcat că
cei care vin la concerte nu îi valo�
rizează așa cum merită pe cei de
acasă. E vorba de orchestrele din
România și de artiștii români.
Bineînțeles, cu câteva excepții.
Asta nu mi�a plăcut. Orchestrele
din România au fost prezente în
festival cu un repertoriu pe care
eu l�am propus, unul care să pună
muzica contemporană în contex�
tul a două secole; nu doar secolul
21, ci secolul 20 și chiar sfârșitul
secolului 19. Pentru mine e foarte

clar că trebuie să depășim această
optică „ceea ce fac orchestrele
românești e mai puțin important“.
Festivalul Enescu trebuie să fie un
punct de pornire a vieții culturale
din România, a activității de zi cu
zi. Iar orchestrele din țară trebuie
sprijinite, este o simbioză foarte
delicată, dar una necesară. În mo�
mentul în care o orchestră se
simte apreciată de publicul ei, își
dorește automat să cânte mai
bine. Când o orchestră cântă mai
bine, publicul o apreciază mai
mult. Această conviețuire este
foarte importantă, de aceea încu�
rajez publicul din România să dea
o șansă ansamblurilor românești,
nu doar în festival, ci și în afara
lui. Mergeți la un concert și
ascultați. Eu am dirijat pentru
prima dată în România acum 11
ani și de atunci colaborez cu
multe orchestre românești. De

fiecare dată am descoperit muzi�
cieni extaordinari, oameni care
vor să schimbe ceva, care vor să
promoveze cultura română și să
facă ceva pentru România. Ei au
nevoie de sprijinul celor din jur. 

Nu au existat diferențe majore
față de ediția 2021, trecerea de
la mandatul Vladimir Jurowski –
Mihai Constantinescu la 
Cristian Măcelaru – Cristina
Uruc fiind una firească, mai ales
că domnul Constantinescu, cu
experiența a 30 de ani la condu-
cerea Artexim, a rămas consul-
tant în noua echipă. Dar, tot fi-
resc, există și nemulțumiri. 
Cum veți asigura acel dozaj fin,
ce veți face pentru ca o
proporție cât mai mare din 
public să fie mulțumită, mă 
gândesc de exemplu la cei 
care își doreau mai mult baroc

sau mai multă operă în festival? 

Cred că cei care își doresc mai mult
într�un gen sau din altul vor fi până
la urmă mulțumiți. I�aș încuraja să
aibă încredere că tot ceea ce deci�
dem să prezentăm în festival este
de o înaltă valoare artistică. 

VREAU SĂ REDOBÂNDIM
ÎNCREDEREA PUBLICULUI

Seria de la Sala Radio, dedicată
orchestrelor românești, a intro-
dus, pe lângă creația contempo-
rană, și lucrări de secol 20. Ca
exemplu concret, Filarmonica
din Iași a avut în program, pe
lângă Viorel Munteanu – Simfo-
nia a II-a – și Prokofiev – Con-
certul nr. 1 –, cu tânărul pianist
român Florian Mitrea, o lucrare
de Isidora Žebeljan, o sârboaică
născută în 1967, dar și Mandari-
nul miraculos. Ce veți face pe
viitor, pentru că, cu toate aceste
schimbări, Sala Radio a rămas
din păcate, ca și în edițiile ante-
rioare, la fel de goală? 

Vreau să redobândim încrederea
publicului, pentru că este înainte
de toate, un concept calitativ. Este
adevărat, este foarte greu de
schimbat o percepție care s�a
creat de mulți ani de zile. Dar sper
foarte mult ca în timp să schim�
băm această percepție.

Știți desigur că în mandatul
maestrului Cristian Mandeal ca
director artistic al festivalului a
existat acel proiect al Orchestrei
Festivalului „George Enescu“,
care a raliat instrumentiști din
țară și din afara ei, pe modelul
Orchestrei Festivalului de la Bu-
dapesta codusă de Iván Fischer.
Credeți că ar fi atât de dificil de
reluat acest proiect? 

Nu, este un proiect la care m�am
gândit și pentru care deja lucrez,

Între 27 august și 24 septembrie la București și 
în alte orașe din țară s-a desfășurat cea de-a 
26-a ediție a Festivalului Internațional „George
Enescu“. La final de festival am stat de vorbă 

pentru „Suplimentul de cultură“ despre ediția
2023 cu dirijorul Cristian Măcelaru, una la care a
dirijat patru simfonice și a fost pentru prima dată
director artistic.
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pentru că este și dorința mea.
Sunt mai multe astfel exemple de
succes, ați spus Budapesta, dar
mai sunt și Orchestra Festivalului
de la Lucerna și altele. M�am gân�
dit la această idee pentru că sunt
foarte mulți români care cântă
afară. Noi ne căutăm unul pe ce�
lălalt și dorim să cântăm îm�
preună. De aceea dorința și ideea
mea ar fi să găsim o modalitate să
ne adunăm împreună și să reali�
zăm ceva frumos. Acest concept a
mai fost vehiculat în festival, într�
o formă sau alta.

Starurile. De ce sunt importante
starurile pentru un festival, și
aici mă gândesc la capetele de
afiș ale scenelor internaționale,
care au fost prezente la
București, nume precum Marta
Argerich, Zubin Mehta, Yuja
Wang, frații Capuçon, Aida Gari-
fulina sau Orchestra din Viena,
și lista e în continuare destul de
lungă...

Starurile sunt importante pentru
că reprezintă energia și strălucirea
unui festival. Iar un festival care
nu are aceste puncte de vârf nu
poate fi racordat la tot ce se întâm�
plă global. Aceeași filarmonică din
Viena care a cântat la Festivalul de
la Salzburg a cântat același pro�
gram la Festivalul Enescu... 

Și Tonhalle Zürich cu același pro-
gram la deschiderea stagiunii.

Sigur. Îmi amintesc că dirijam
chiar Orchestra Festivalului din
Budapesta la Festivalul din Gra�
fenegg, înainte să înceapă Festiva�
lul Enescu. Iar când am deschis
programul, primul lucru pe care
l�am văzut a fost chiar concertul
Orchestrei Filarmonicii din Viena
care cânta chiar Suita de Enescu
pe care a avut�o aici la București.

Suita nr. 1 cu preludiu la unison...

Exact! Au învățat�o pentru festi�
valul Enescu, pentru că le�am
cerut�o noi! Ba chiar au mers un
pas mai încolo: această suită de
Enescu pe care au învățat�o pen�
tru Festivalul Enescu au cântat�o
peste tot pe unde au fost în tur�
neul din această vară! 

SCOPUL MEU PRINCIPAL 
ESTE SĂ CÂȘTIG 
ÎNCREDEREA 
PUBLICULUI LARG

Lămuriți-mă cu concertele by
midnight de la Ateneu. Am asis-
tat ediția aceasta la o diversifi-
care de repertoriu cu programe
Broadway cu Kate Lindsey și
Baptiste Trotignon, world music
cu Avi Avital și corul Rustavi, dar
și Europa Galante & Fabio
Biondi. Ce planuri aveți cu
această serie, una mult iubită de
public, care se obișnuise cu mu-
zică barocă, iar muzica barocă e
iubită de toți oamenii?   

Ideea mea a fost să găsesc o moda�
litate în care fiecare categorie de
public din București să se regă�
sească într�unul din concertele de
la miezul nopții. De aceea am avut
și recital de harpă Xavier de Mais�
tre și recital de orgă Cameron
Carpenter și ce ați menționat
dumneavoastră. Un pic din fie�
care. Nu vreau să rămânem într�o
formă fixă, din care să fie foarte
greu de ieșit. Vreau să avem serii
în care să avem concerte inter șan �
jabile, fluide, eu nu vreau să fac
niciodată nimic care să rămână
fix și de neschimbat. Scopul meu
principal este să câștig încrederea
publicului larg și să conving că tot
ceea ce se prezintă și se va pre�
zenta în Festivalul Enescu are îna �
inte de toate calitate. 

Și tot despre publicul larg. În
acea serie educativă de la Tea-
trul Odeon au fost doar patru
concerte educative, toate sold-
out. Totuși, educația muzicală
trebuie făcută într-un festival?
Nu ar fi mai potrivit să se întâm-
ple în stagiuni sau prin alte for-
me, în care muzicieni sau
instituții muzical-educative să
aibă mai multă inițiativă? Veți
continua acest proiect în edițiile
viitoare?

În primul rând, am insistat să nu
le numesc concerte educative. Ul�
timul lucru pe care și�l dorește un
copil ajuns la maturitatea fra�
gedă, vârsta de 18�19 ani, este să
se întoarcă în sala de lecții. Iar
acest titlu de „concert educativ“ e
asociat cu ideea de școală, de stat
în bancă. Pentru că acolo se face
educație. Ideea de a merge la un
concert e ceva ritualic, un ritual
social, care în cazul de față tre�
buie crescut și dezvoltat. N�am
vrut ca această obișnuință să fie
pusă în context educativ, copiii să
fie puși în postura de „a învăța“ cu
reguli și rigori. Ei învață ce în�
seamnă să mergi la concert, iar
când ajung acolo descoperă ceva
frumos. Iar acest lucru, cum
spuneți, sper să devină normali�
tate în societatea și viața culturală
românească. O obișnuință. Așa
construim un public, nu obli�
gându�l să învețe despre muzică,
ci făcându�l să descopere ce fru�
mos este să mergi la un concert.
Asta am vrut să clădesc. Și, pentru
că lucrurile trebuie să înceapă de
undeva, acest proiect va continua,
pentru toate motivele pe care 
le�am enumerat. 

RACORD CULTURAL 
LA CONTEXTUL GLOBAL

Dirijorul Cristian Măcelaru a
avut patru concerte în Festival.
Se poate distinge din programe-
le acestor concerte o linie re-
pertorială pe care directorul ar-
tistic dorește să o imprime în vii-

tor Festivalului Enescu? 

Da. Pentru că e foarte important
să accesăm muzica și să fim
racordați cultural la un context
global. Peste tot în lume, ceea ce
fac și eu, la Paris, în SUA sau în
Germania, oriunde m�aș afla, mu�
zica este abordată într�un context
complex. Pentru că un Bach sună
și mai frumos într�o perspectivă a
muzicii contemporane. E impor�
tant! Muzica lui Bach se înțelege
mai curând atunci când ai cu �
noștință de muzica lui Boulez. Și
viceversa. Iar pentru cei care vor
să descopere ceva nou e important

să conștientizeze că cei care au
probleme cu un repertoriu con�
temporan sunt cei care sunt obiș �
nuiți cu un repertoriu sau o epocă
muzicală. Dar cei care vin pentru
prima dată la un concert...

Ați interpretat și Simfonia a III-a
de Enescu, iată încă o direcție
importantă a mandatului dum-
neavoastră artistic, pe lângă
muzica secolelor 20 și 21.
Această simfonie a mai fost
abordată cu succes în festival, în
chiar edițiile recente, mă gân-
desc la un Vladimir Jurowski, la
Vasili Petrenko sau la Santtu-
Mattias Rouvali. Au fost aplauze
copleșitoare după interpretarea
cu National de France, o orches-
tră care cunoaște foarte bine
partitura și datorită faptului că
ați lucrat-o pentru integrala
simfoniilor enesciene. Când va fi
gata această înregistrare inte-
grală cu Orchestra Națională 
a Franței? 

Nu e stabilită exact data apariției,
dar va fi undeva pe parcursul anu�
lui viitor. Am înregistrat într�ade�
văr primele trei simfonii și cele
două rapsodii enesciene, care se
află acum în postproducție, un pro�
ces care durează, pentru că vreau
să fie lansate și în sistemul Dolby
Atmos, unul foarte performant.

Enescu s-a revendicat mereu la
școala franceză de compoziție...

Absolut. Totul este în limba fran�
ceză în aceste partituri. Iar ce am
descoperit eu când am ajuns în
Franța și am cunoscut mai bine
tradiția artei interpretative fran�
ceze a fost faptul că Enescu în�
cerca să învețe toată lumea despre
această tradiție. Pentru că indi �
cațiile lui, care sunt stufoase și
foarte detaliate, arată de fapt na�
tural cum trebuie respectată
aceas tă tradiție a interpretării și
a sunetului francez. De aceea și va�
rianta mea, pe care ați ascultat�o
cu această orchestră în festival,
este una flexibilă, ca și cum ar fi o
muzică creată acum, pe moment.
Enescu nu este niciodată rigid, nu
este strict, foarte rare sunt mo�
mentele inflexibile, el este foarte
generos. Iar acest lucru este direct
legat de tradiția artei franceze.

Vă place Enescu, se vede din 
pasiunea cu care vorbiți.

Bineînțeles, dar nu iubesc această
muzică pentru că sunt român, o
iubesc pentru că e o muzică fru�
moasă, o muzică superb conce�
pută intelectual și emoțional. Este
o muzică cu care rămân mult timp
după ce o dirijez, chiar și acum am

obsesiv în minte acele superbe
motive muzicale enesciene. 

Cum ați colaborat cu echipa fes-
tivalului coordonată de Cristina
Uruc, noul manager Artexim? 

Este o echipă tânără, foarte ener�
gică și foarte harnică, din toate
punctele de vedere. Pe mine mă
bucură această energie, dar mă
bucură mai ales să conlucrez cu
ei. Spun asta întotdeauna tuturor
celor cu care lucrez: „Vă rog, dacă
este posibil, nu îmi prezentați
doar probleme, vă rog să veniți și
cu soluții“. Iar din partea acestei
echipe am primit mereu soluții.
Totul a fost făcut profesionist, cu
atenție la fiecare detaliu. 

MUZICA, UN SPAȚIU 
AL DRAGOSTEI 

Din păcate nu mai avem timp,
suntem la final, deși aș mai fi
avut multe să vă întreb. „Ce fo-
los are cel ce muncește din tru-
da lui?“ se întreabă Ecleziastul
într-una dintre cele mai vechi
cărți ale omenirii, care ne
vorbește despre deșertăciune, o
constantă a istoriei lumii. Care e
mulțumirea dumneavoastră su-
fletească la finalul acestei prime
ediții de festival la care sunteți
director artistic? 

Pentru mine muzica este o activi�
tate egoistă. Sunt dirijor și fac
muzică pentru că nu pot să�mi
imaginez altceva în viață. Și acum,
repet, vorbind cu dumneavoastră,
eu dirijez Simfonia a III�a de
Enescu în minte. Nu pot să mă
opresc. Iar momentul în care sunt
pe scenă cu orchestra, cu publicul
în sală, sunt fericit de comuniu�
nea care se întâmplă acolo, când
ne împărtășim din aceeași fru �
musețe, care este muzica în sine.
Pentru mine muzica creează în�
totdeauna un spațiu spiritual,
cum s�a întâmplat și în concertul
cu muzica lui Enescu. De aceea
am insistat să avem acel moment
in memoriam pentru muzicienii
care nu mai sunt cu noi. Când am
fost întrebat dacă pe rapsodie să
scoatem imaginile cu cei dispă �
ruți, am rugat să rămână măcar
un minut acolo, pe ecranul acela
uriaș. Pentru mine nu există fru �
musețe mai mare ca atunci când
începe Rapsodia în la major să
văd chipul lui Radu Lupu, cu care
am cântat, cu care am vorbit des�
pre muzică de multe ori. Și chipu�
rile tuturor celorlalți artiști
plecați recent dintre noi.

Vă mulțumesc. Mult succes!

Și eu vă mulțumesc! SDC
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Programul Festivalului
Internațional de Teatru

pentru Publicul Tânăr Iași
Ediția a XVI-a, 4-10 octombrie 2023, FEMININ-MASCULIN

MIERCURI, 4 OCTOMBRIE

l Orele 10�18 (foaier, Teatrul Lu�
ceafărul): Wolfgang (Fundația
ART PRODUCTION cu sprijinul
JTI, instalație�performance VR)
l Orele 10�22 (foaier, Teatrul Lu�
ceafărul): Expoziție de afișe de
teatru Special Poster Show
(Elveția)
l Ora 10 (Sala Mică, Teatrul Lu�
ceafărul): Douăsprezece feluri de
a�ți ascuți colții (Viviana Amaya
Escena Company, Mexic) – ex�
clusivitate națională
l Ora 11 (Colegiul Național
„Mihai Eminescu“ Iași): atelier de
descoperit, scris și improvizat
povești! (Nicoleta Lefter, Ana
Maria Sandu)
l Ora 12 (Facultatea de Teatru):
Două spade (Facultatea de Artă
Teatrală, Coregrafică și Multime�
dia Chișinău, Republica Mol�
dova)
l Ora 13 (Facultatea de Teatru):
Sunt artist. Cum mă fac 

cunoscut? (dezbatere)
Moderatori: prof. univ. dr. habil.
Aurelian Bălăiță, rector UNAGE
Iași, conf. univ. dr. habil. Oltița
Cîntec, director artistic FITPTI
l Ora 17 (foaier, Teatrul Luceafă�
rul): Lansare carte Culisele creie�
rului. Epilepsia, perspective
narative
l Ora 17.30 (Sala Mică, Teatrul
Luceafărul): Stai jos sau cazi
(Teatrul Luceafărul, Iași) –
discuție post�spectacol
l Ora 18.45 (foaier, Teatrul Lu�
ceafărul): Vernisajul expoziției
de afișe de teatru Special Poster
Show (Elveția)
l Ora 19 (Sala Mare, Teatrul Lu�
ceafărul): Neliniște (Teatrul
Odeon, București)

JOI, 5 OCTOMBRIE

l Orele 10�18 (foaier, Teatrul Lu�
ceafărul): Wolfgang (Fundația
ART PRODUCTION cu sprijinul
JTI, instalație�performance VR)

l Orele 10�22 (foaier, Teatrul Lu�
ceafărul): Expoziție de afișe de
Teatru Special Poster Show
(Elveția)
l Ora 10 (Sala Mică, Teatrul Lu�
ceafărul): Nu stârniți ursul (The
Key Theatre, Israel)
l Ora 10 (Sala Mare, Teatrul Lu�
ceafărul): O lume de la zero (Tea�
trul „Ion Creangă“, București)
l Ora 11 (Grădinița Z Kids): Stop
și Con anima (Teatrul Mikropo�
dium, Ungaria) – exclusivitate
națională
l Ora 11 (Liceul Teoretic „Miron
Costin“, Pașcani): Atelier de des�
coperit, scris și improvizat
povești! (Nicoleta Lefter, Ana
Maria Sandu)
l Ora 17.30 (Sala Mică, Teatrul
Luceafărul): Șezătoare cu fluiere
și povești (Hopa Trop, București)
l Ora 18 (Cafenea Fika): Două�
sprezece feluri de a�ți ascuți
colții (Viviana Amaya Escena
Company, Mexic) – exclusivitate
națională

l Ora 18 (Facultatea de Teatru):
Gen. snowflake (Teatrul
Național „Marin Sorescu”, Cra�
iova, Facultatea de Teatru și Film
Cluj�Napoca)
l Ora 18.45 (foaier, Teatrul Lu�
ceafărul):Munca actorului asu�
pra rolului. Etica de K.
Stanislavski (lansare de carte)
l Ora 19 (Sala Mare, Teatrul Lu�
ceafărul): ONE MAN aproape
SHOW (Comic Entertainment,
București)

VINERI, 6 OCTOMBRIE

l Orele 10�18 (Sala Ferdinand,
UAIC): Povești lichide: practici
de adaptare și rescriere în tea�
trul contemporan (colocviu
internațional, Universitatea „Ale�
xandru Ioan Cuza“ din Iași, Uni�
versitatea Națională de Arte
„George Enescu“ și Festivalul
Internațional de Teatru pentru
Publicul Tânăr Iași)
l Orele 10�18 (foaier, Teatrul 

Luceafărul): Wolfgang (Fundația
ART PRODUCTION cu sprijinul
JTI, instalație�performance VR)
l Orele 10�22 (foaier, Teatrul Lu�
ceafărul): Expoziție de afișe de
teatru Special Poster Show
(Elveția)
l Ora 10 (Sala Mică, Teatrul Lu�
ceafărul): Stop și Con anima
(Teatrul Mikropodium, Ungaria)
– exclusivitate națională
l Ora 11 (Grădinița Atelier): Ridi�
chea uriașă (One Moment in
Time Theatre, Marea Britanie) –
exclusivitate națională
l Ora 12 (Sala Mică, Teatrul Lu�
ceafărul): Das Rumanische Thea�
ter im 21. Jahrundert – Irina
Wolf (lansare de carte)
l Ora 17 (Palatul Braunstein, eta�
jul 1, Sala de evenimente a Insti�
tutului Francez din România la
Iași): Fabule de La Fontaine (Co�
media Franceză, teatru filmat) –
exclusivitate națională
l Ora 17.30 (Sala Mică, Teatrul Lu�
ceafărul): Șoricelul animator
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(Teatrul AnimaArt, Cluj�Napoca)
l Ora 18 (Facultatea de Tea�
tru): Omul Pernă (Facultatea de
Teatru, UNAGE Iași)
l Ora 18.45 (foaier, Teatrul Lu�
ceafărul): Infantilism și senec�
tute în teatrul lui Maurice
Maeterlinck de Cristi Avram
(lansare de carte)
l Ora 19 (Sala Mare, Teatrul Lu�
ceafărul): SEASIDE STORIES
(Teatrul de Stat, Constanța)

SÂMBĂTĂ, 7 OCTOMBRIE

l Orele 10�18 (Sala Ferdinand,
UAIC): Povești lichide: practici
de adaptare și rescriere în tea�
trul contemporan (colocviu
internațional Universitatea „Ale�
xandru Ioan Cuza” din Iași, Uni�
versitatea Națională de Arte
„George Enescu“ și Festivalul
Internațional de Teatru pentru
Publicul Tânăr Iași)
l Orele 10�18 (foaier, Teatrul Lu�
ceafărul): Wolfgang (Fundația
ART PRODUCTION cu sprijinul
JTI, instalație�performance VR)
l Orele 10�21 (foaier, Teatrul Lu�
ceafărul): Expoziție de afișe de
teatru Special Poster
Show (Elveția)
l Ora 11 (Sala Mare): Istoria mu�
zicii pentru copii (și părinții
lor) (Teatrul Clasic 
„Ioan Slavici“, Arad – Trupa 
Marionete)
l Ora 11.30 (esplanada Teatrul
Luceafărul; în caz de vreme nefa�
vorabilă, Palas Mall, et. I): Bucă�
tăria familiei Balaur
(MiniReactor, Cluj�Napoca)
l Ora 12 (Facultatea de Teatru):
Omul care a vrut – puzzle tragi�
comic după A.P. Cehov (Faculta�
tea de Teatru, Universitatea de
Arte Tg. Mureș)

l Ora 17 (Parcul Copou/ Obelis�
cul Leilor): Majordomul (Hilari�
lar, Spania) –exclusivitate
națională
l Ora 17.30 (Sala Mică, Teatrul
Luceafărul): Ridichea
uriașă (One Moment in Time
Theatre, Marea Britanie) – ex�
clusivitate națională
l Ora 18.45 (foaier, Teatrul Lu�
ceafărul): Teatru la genul femi�
nin (antologie de Diana Nechit și
Andrei C. Șerban)
l Ora 19 (Sala Mare, Teatrul Lu�
ceafărul):E adevărat, e adevărat,
e adevărat (Teatrul ACT, Bucu �
rești) – discuție post�spectacol
l Ora 19 (Piața Națiunii, UMF,
open air): Trezirea sufletului
(Fire Theatre,  Bulgaria) – exclu�
sivitate națională

DUMINICĂ, 8 OCTOMBRIE

l Orele 10�18 (foaier, Teatrul Lu�
ceafărul): Wolfgang (Fundația
ART PRODUCTION cu sprijinul
JTI, instalație�performance VR)
l Orele  10�21 (foaier, Teatrul Lu�
ceafărul): Expoziție de afișe de
teatru Special Poster
Show (Elveția)
l Ora 10 (Sala Mică): Majordo�
mul (Hilarilar, Spania) – exclusi�
vitate națională
l Ora 11 (cafenea Fika): Ridichea
uriașă (One Moment in Time
Theatre, Marea Britanie) – ex�
clusivitate națională
l Ora 11 (Sala Mare, Teatrul Lu�
ceafărul): Don Quijote (Teatrul
Puck, Cluj�Napoca)
l Orele 11�14 (sala de lectură,
Teatrul Luceafărul): „Emoțiile“ 
în teatrul pentru educație tim�
purie – atelier Delia Gavlițchi
l Ora 12�18 (Casa
Muzeelor): Unele rufe se spală în

public (Compania Amalgam,
Cluj�Napoca)
l Orele 16�19 (sala lectură, Tea�
trul Luceafărul Emoțiile“ în tea�
trul pentru educație timpurie –
atelier Delia Gavlițchi
l Ora 17 (Spitalul de Copii, secția
Oncologie): Majordomul (Hilari�
lar, Spania) – exclusivitate
națională
l Ora 18.45 (foaier, Teatrul Lu�
ceafărul): Teritorii de recuperat.
Teatrul prin lentile de gen (lan�
sare de carte)
l Ora 19 (Sala Mare, Teatrul Lu�
ceafărul): Lăptic (Flobo Studio,
București) – discuție post�spec�
tacol

LUNI, 9 OCTOMBRIE

l Orele 10�21 (foaier, Teatrul Lu�
ceafărul): Expoziție de afișe de
teatru Special Poster
Show (Elveția)
l Orele 10�18 (foaier, Teatrul Lu�
ceafărul): Wolfgang (Fundația
ART PRODUCTION cu sprijinul
JTI, instalație�performance VR)
l Ora 10 (Sala Mare):

Pinocchio (Teatrul „Căluțul de
mare“, Constanța)
l Ora 11 (sala de lectură): Vocea
și actoria de voce – baza
expresivității și comunicării
(workshop Alexandru Unguru)
l Ora 11 (Sala Mică, Teatrul Lu�
ceafărul): Elfriede Jelinek (film
documentar) – exclusivitate
națională
l Ora 16.00 (Institutul Francez,
aer liber): Papito (Argentina,
Franța) – exclusivitate națională
l Ora 18 (Sala Mare, Teatrul Lu�
ceafărul): Povești invizibile (Tea�
trul GONG/ Centrul de Teatru
Educațional REPLIKA,
București) – discuție post�spec�
tacol
l Ora 19 (Sala Mică, Teatrul Lu�
ceafărul): Disneilend (Maidan,
Cluj�Napoca) – discuție post�
spectacol

MARŢI, 10 OCTOMBRIE

l Orele  10�21 (foaier, Teatrul Lu�
ceafărul): Expoziție de afișe de
teatru Special Poster
Show (Elveția)
l Orele 10�18 (foaier, Teatrul Lu�
ceafărul): Wolfgang (Fundația
ART PRODUCTION cu sprijinul
JTI, instalație�performance VR)

l Ora 10 (Sala Mare): Sonia și Al�
fredo. Un loc unde să fii (Teatro
Gioco Vita, Italia, La Maison des
Arts du Léman, Belgia) – exclusi�
vitate națională
l Ora 11 (Grădinița Hansel și
Gretel): E ora de păpuși (Free
Puppet Theatre, București)
l Ora 11 (sala de protocol): Vocea
și actoria de voce –  baza ex �
presivității și comunică rii (work �
shop Alexandru Unguru)
l Ora 12 (Sala Mică, Teatrul Lu�
ceafărul): Sera de Harold Pinter
(spectacol�lectură INTERdRAM�
tEXT, Teatrul Luceafărul, Iași) –
exclusivitate națională
l Ora 12 (Școala Primară „Gheor�
ghe Asachi“): Papito (Argentina,
Franța) – exclusivitate națională
l Ora 18 (Sala Mică, Teatrul Lu�
ceafărul): Celular (Var Cultural,
Teatru Fix, Teatrul Bulandra,
Teatrul Luceafărul)
l Ora 19 (Sala Mare, Teatrul Lu�
ceafărul): Căsătoria (Teatrul de
Comedie, București)

TEATRU ÎN CAS(C)Ă (în parte�
neriat cu Radio România Teatrul
Național Radiofonic) disponibil
pe toată durata festivalului
pe luceafarul�theatre.ro și
pe www.eteatru.ro. SDC

SEASIDE STORIES 

Stai jos sau cazi

Trezirea sufletului
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„Suplimentul de

cultură“ vă prezintă în

avanpremieră un

fragment din volumul

Feluri de a fi. Dincolo
de inteligența umană
de James Bridle,

traducere din limba

engleză de S.G. Drăgan

și Dan Bălănescu, în

curs de apariție la

Editura Polirom.

Robert Marsham a fost un pro�
prietar englez de pământ și un na�
turalist care acorda o atenție
deosebită lumii din jurul lui, iar
pe 14 decembrie 1735, pe când se
plimba pe moșia sa din Stratton
Strawless, din Norfolk, a auzit un
sturz cântând. Sturzii�cântători
cântă pentru a�și marca teritoriul
și o fac în toată perioada, începând
cu sfârșitul toamnei până la Anul
Nou. Auzind sturzul cântând în
ziua aceea din decembrie, Mar�
sham a început să se întrebe dacă
exista o legătură între data primu�
lui lui cântec și alte manifestări
ale lumii naturale. Notându�și
data, s�a hotărât să acorde o mai
mare atenție subiectului. 

În anul următor, Marsham a
început să țină o evidență conti�
nuă a primelor semne de primă�
vară. Mai întâi a fost prima rân� 
dunică, care, în 1736, a sosit la
Stratton Strawless pe 10 aprilie, a

101�a zi a anului (1736 a fost un an
bisect). Doi ani mai târziu, plim�
bându�se prin Europa, și�a notat
când a sosit prima rândunică la
Piacenza, în Italia (20 martie: a 79�
a zi a anului), și când a înflorit pă�
ducelul la Nîmes, Franța (14
apri lie: a 104�a zi). În 1739, întors
în Norfolk, și�a extins jurnalul
pentru a include sosirea cucului
(a 120�a zi) și a privighetorii (a
126�a zi), primele frunze de sico�
mor (a 65�a zi) și încolțirea acelei
plante atât de importante pentru
fermierii din Norfolk, napul (a 63�a
zi). Douăzeci de ani mai târziu,
încă în depline puteri, observa și
nota cu atenție ivirea ghiocelului;
înmugurirea stejarului, mestea�
cănului, castanului și carpenului;
sosirea caprimulgilor călători; și
primii pui de cioară�de�câmp. 

Marsham a murit în 1797. În
anul următor, jurnalul a fost scris
de mâna fiului său – tot Robert –,
care a continuat să facă însemnări
până în 1810, adăugând rapoarte
despre vreme și temperaturile zil�
nice. După o pauză de aproxima�
tiv cincisprezece ani, următo�
rul Robert a preluat ștafeta. Apoi
jurnalul Marsham a continuat,
aproa pe neîntrerupt, în secolul
XX, până la moartea lui Mary
Marsham, stră�stră�strănepoata
primului Robert, în 1958.

Astăzi, Marsham este recu�
noscut drept întemeietor al disci�
plinei numite fenologie, după
grecescul φαίνω, care înseamnă
„a arăta, a apărea sau a scoate la
lumină“. Fenologia se ocupă de
aspectul lucrurilor nu în sens 

vizual sau estetic, ci temporal: nu
cum apar lucrurile, ci când apar.
Astfel, fenologia presupune să
acorzi atenție, de�a lungul timpu�
lui, lui aici și acum. 

Întinderea jurnalului Mar�
sham peste decenii și generații
aduce la lumină o lentă modifi�
care a Pământului: o modificare
pe care acum o știm produsă de
activitatea umană, dar care, până
recent, a avansat prea lent pentru
a fi sesizată de un singur observa�
tor. Între 1850 și 1950, jurnalul
arată două tendințe clare. Una
este că, pe parcursul unui secol, s�a
manifestat o creștere lentă, dar
sesizabilă a temperaturilor medii,
mai ales în lunile de iarnă. Cea�
laltă este că această observație se
corelează cu comportamentul
plantelor și animalelor: frunzele
de stejar, de pildă, apar ceva mai
devreme în fiecare an. 

Aceste observații sunt acum
repetate în alte locuri și nu doar
de oameni. În Groenlanda, migra �
ția renilor karibu este guvernată
de durata zilelor. Primăvara, pe
măsură ce zilele cresc, turmele de
reni încep să se deplaseze spre in�
teriorul continentului, spre locu�
rile lor de pășunat și de reprodu�
cere. Dar, din cauza temperaturi�
lor în creștere, acum descoperă că
plantele pe care sunt obișnuiți să
le pască deja au înflorit și s�au
uscat, rezultatul fiind că popu �
lațiile de reni karibu se reduc.
Acesta este un exemplu de deze�
chilibru fenologic: desincroniza�
rea unor elemente cândva comple �
mentare în aprecierea perioadei

de timp, cu rezultate devastatoare.
Dependența noastră de ima gi �
narea antagonistă și mecanică a
timpului – de la ceasul industrial
la procesorul de calculator – ar
putea fi considerată un alt deze�
chilibru fenologic: un apel neplă�
cut și, în cele din urmă, înă bu�
șitor la o cronologie non�umană,
de anti�viață. Dar trebuie să ne
mutăm cu toții la Vermont și să
respingem integral posibili tățile
unei gândiri diferite prin inter�
mediul tehnologiei?

Jurnalul Marsham, care ne
oferă o primă imagine a schimbă�
rilor fenologice, nu este doar o
realizare a observației, ci și una a
tehnologiei: în acest caz, simpla
tehnologie a jurnalului. Ne arată
că există alte modalități de utili�
zare a tehnologiei bazate pe timp
care ne extinde, nu ne restrânge
capacitatea de observare și sfera
de interese. Punându�și obser �
vațiile pe hârtie, membrii familiei
Marsham au transformat atenția
conștientă în date, permițându�
ne să vedem schimbările petre�
cute în natură. Este ceva foarte
diferit de viziunea noastră obiș �
nuită de astăzi, privind datele ca
fiind ceva care, odată colectate,
transformă subiectul într�un
obiect imuabil de analiză numerică
și exploatare socială. Jurnalul Mar�
sham nu este o relatare a inva �
riabilității, ci una a schimbării. Este

și un exemplu de atenție sporită:
folosirea instrumentelor pentru
lărgirea și extinderea viziunii
noastre în timp și spațiu, astfel
încât să fim mai adaptați la scara
mai largă a lumii cu care inter �
acționăm. SDC

CARTEA

În ultimii ani, am observat cu toţii avansul rapid
al inteligenţei „artificiale“, ce pare ceva mult mai
straniu decât ne-am imaginat. Totodată, de-
venim conștienţi de prezenţa altor inteligenţe,
care au fost alături de noi dintotdeauna, fără să
le luăm în seamă. Aceste entităţi sunt animalele,
plantele și mediul înconjurător. În Feluri de a fi,
James Bridle examinează modurile fascinante și

diverse de a exista pe Pământ. Ce putem învăţa
din aceste forme diferite de inteligenţă și de
personalitate și cum ne putem schimba soci-
etatea pentru a trăi mai armonios unul cu
celălalt și cu lumea non-umană? De la oracole
grecești la caracatiţe, păduri și sateliţi, Bridle
spune o poveste cu totul nouă despre ecologie,
tehnologie și inteligenţă. Trebuie, susţine el, să
dezvoltăm definiţia acestor termeni pentru a
construi o relaţie semnificativă și liberă cu non-
umanul, una bazată pe solidaritate și diversitate
cognitivă.

James Bridle, Feluri
de a fi. Dincolo de
inteligența umană

AUTORUL

James BRIDLE este autor,
artist și editor. Eseurile sale
despre artă, politică, cultură și
tehnologie au fost publicate în
numeroase reviste și cotidi-
ene, printre care „The
Guardian“, „The Observer“,
„Wired“, „The Atlantic“, „New
Statesman, frieze, domus“ și
„ICON“. New Dark Age, cartea
sa despre tehnologie,
cunoaștere și sfârșitul viitoru-
lui, a fost publicată în 2018 și
tradusă în peste 12 limbi. În
2019 a scris și a prezentat pen-
tru BBC Radio 4 serialul în pa-
tru părţi New Ways of Seeing.
Lucrările de artă și instalaţiile
sale sunt prezente în galerii și
instituţii ca V & A, Whitechapel
Gallery, Barbican, Hayward
Gallery și Serpentine, precum
și în expoziţii din întreaga lume
și pe internet.
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SEMNALE EDITORIALE

„O carte genială.“ 
(„The Scotsman“)

Autorul bestsellerului 
Amintirile rechinului

Traducere din limba engleză și note
de Ariadna Ponta

Thomas Quinn, un scriitor de trei�
zeci de ani fără succes, e bântuit nu
doar de relația distrusă cu celebrul
său tată, acum mort, ci și – aproape
la propriu – de enigmaticul și ge�
nialul Andrew Black, fost protejat
al tatălui său. Cu câțiva ani în urmă,
Black a scris o capodoperă care s�a
vândut într�un milion de exem�
plare, după care a dispărut. E posi�
bil ca Thomas să fie urmărit de
protagonistul din romanul lui
Black? Rămas singur când soția lui,
Imogen, pleacă să lucreze la celă�
lalt capăt al lumii, Thomas Quinn
se tre zește treptat într�un univers
care se destramă, populat de perso�
naje de roman, cu orașe întregi ce

se dovedesc ficționale, unde nimic
și nimeni nu e ce pare. Dacă l�ar
găsi pe Black, poate ar afla niște
răspunsuri. Un roman despre mis�
terul scrisului, tainele Bibliei, haos
și entropie, amintind de cărțile lui
Umberto Eco.

„Un thriller postmodern, inge�
nios și antrenant, plin de realități
distorsionate, glume intertextuale
și elemente tipografice ciudate, De�
monul lui Maxwell este o lectură in�
citantă de la cap la coadă și adesea
impresionan tă.“ („The Guardian“)

„Ce poate fi mai încântător
decât aceste meditații pe tema filo�
sofiei, a personalității, a religiei și�
a istoriei care se întrețes într�un
roman de suspans unde nici un
personaj nu e demn de încredere?
O carte scrisă cu vervă și cu o mare
apreciere față de puterea limbaju�
lui.“ („Kirkus Reviews“)

„Ingenios construit și desfă �
șurându�se într�un ritm extraordinar,

Demonul lui Maxwell este o com �
binație de thriller și science�fiction, la
care se adaugă un curs de epistemo�
logie.“ („The Sunday Times“)

Steven HALL s�a născut în 1975
în Derbyshire, Anglia. Absolvent
de Arte Frumoase, a debutat ca
scriitor în volumul colectiv New
Writing 13 (2005), cu o proză
scurtă intitulată „Povești pentru o
carte de telefon“. 

Amintirile rechinului (2007),
primul său roman, a fost primit
cu un entuziasm fără precedent
atât de critici, cât și de cititori,
fiind tradus în 29 de limbi și dis�
tins cu Somerset Maugham
Award, Borders Original Voices
Award și nominalizat în 2008 la
Arthur C. Clarke Award. De ase�
menea, Hall este principalul sce�
narist al jocurilor video Crysis 3,
Ryse: Son of Rome, Battlefield 1 și
Battlefield V. SDC

Vol. III: Începutul epocii moderne.
De la Elisabeta I la Goana după aur

Vârsta recomandată: 8+
Ilustraţii de Jeff West
Hărţi de Sarah Park

Traducere din limba engleză de
Ioana Avădănei

Poți fi rege în două regate deodată?
Cum a fost descoperită Lumea
Nouă? Cum poate un război să du�
reze treizeci de ani? Ce este o colo�
nie? De ce s�a izolat Japonia de
lume? Cum a ajuns ciuma în An�
glia? Cine a fost primul președinte
american? De ce atât de mulți oa�
meni și�au pierdut capul în Franța? 

Scrisă într�un stil direct și an�
trenant, Povestea lumii. Istoria pe
înțelesul copiilor este o serie de
patru volume care prezintă isto�
ria omenirii din cele mai vechi
timpuri și până astăzi. Capitolele
fiecărui volum sunt centrate pe
evenimente și personalități im�
portante din perioada analizată și

oferă un mod plăcut și accesibil
de a cunoaște și a înțelege istoria.

Al treilea volum, consacrat în�
ceputului epocii moderne, face, în
primele capitole, legătura între
Sfântul Imperiu Roman și domnia
Elisabetei I și se încheie cu Goana
după aur. De la războinicii Japoniei

și otomani la primul președinte
american, de la mărul lui Newton
și Ecaterina cea Mare la războaiele
din Noua Zeelandă, volumul ne
povestește despre regi și regine,
descoperiri, revoluții și libertate.

Susan Wise BAUER este scrii�
toare, profesoară și istoric. Are un
doctorat în studii americane la Col�
lege of William & Mary, Virginia, 
un master în literatura secolului al
XVII�lea și un master în limbi și lite�
raturi antice din Orientul Apropiat.
Timp de 15 ani a predat literatură și
compoziție la College of William &
Mary. A mai scris: Writing with Ease,
Writing with Skill, The Well�Trained
Mind: A Guide to Classical Education
at Home, The Well�Educated Mind: A
Guide to the Classical Education You
Never Had, Rethinking School, The
Story of Western Science: From the
Writings of Aristotle to the Big Bang
Theory și seria History of the World,
publicată la W.W. Norton. SDC

Steven Hall, Demonul lui Maxwell

Susan Wise Bauer, Povestea
lumii. Istoria pe înțelesul copiilor. 
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era plasată într�un viitor în care
un grup de exploratori spațiali își
ofereau prin tehnologie pute�
rea zeilor din panteonul indian. 
Mi�am zis că nu pot să scriu despre
supereroi, dar că pot scrie foarte
bine despre zei. Că sunt capabil să
îi fac să semene suficient de bine
cu supereroii, cât să păcălesc pu�
blicul.“

Povestea (și poveștile) Sandman
au fost spuse inițial pe parcursul
a 75 de numere tipice de comics
cu apariție lunară, scrise de Neil
Gaiman și desenate de o echipă de
ilustratori (care s�a modificat
foarte puțin în această perioadă).
Fiecare număr beneficia de o co�
pertă excepțională, toate realizate
de artistul britanic Dave McKean.
Atât McKean, cât și Gaiman, astăzi
celebri, erau aproape necunoscuți
în acea perioadă. Lansarea lor s�a
datorat în cea mai mare măsură
lui Karen Berger, editoare ameri�
cană de la DC Comics care a recu�
noscut imediat talentul unei noi
generații de creatori proveniți din
Marea Britanie.

„Când am început seria, singurul
meu gând era să o fac să continue
cât mai mult“, declară astăzi Neil
Gaiman. „Îmi închipuiam că, la un
moment dat, va deveni și ea o altă
bandă desenată uitată de public.
N�a fost nici anulată de editură, nici
uitată. Pe atunci, ne ziceam că asta
se datorează faptului că noi, cei
care o realizam, suntem foarte deș �
tepți. Astăzi aș spune că, de fapt, am
fost doar foarte norocoși.“ 

Succesul Sandman a fost atât de
mare, încât DC Comics a decis
chiar înființarea unei colecții nu�
mită Vertigo în care să publice nu�
mai benzi desenate rezervate unui
public mult mai matur și sofisticat.

De�a lungul anilor ’80, în lumea
ben zilor desenate anglo�saxone,
atât de bine închisă în tiparele
aventurilor cu supereroi, era zgu�
duită de câțiva noi autori care
aruncau în aer toate canoanele. În
toamna anului 1988, un scenarist
britanic numit Neil Gaiman semna
primul număr dintr�o serie de co�
mics cum nu mai văzuse nimeni
până atunci, numită Sandman. Trei
decenii mai târziu, Gaiman și cre �
ația sa sunt celebrități mondiale.

Sandman, primul număr, a fost
un șoc pentru cititori, fiindcă era
publicat de editura DC Comics, ce�
lebra furnizoare de supereroi ca
Superman, Batman și Wonder Wo�
man. În acest context cu eroi mas �
cați, Sandman era tot ce putea fi mai
atipic. Un erou care de fapt e Mor�
feu, zeul viselor, o narațiune com�
plet în afara clișeelor cu care com �
icsurile își obișnuiseră cititorii, o
scriitură semnată de un autor ex�
trem de cult, coperți care țineau mai
degrabă de arta plastică. 

Sandman era diferit, dar în
același timp era o creație a unor
vremuri noi în care până și comic�
surile treceau printr�o transfor�
mare radicală. În anii ’80, Alan
Moore cu Watchmen și Frank Mil�
ler cu The Dark Knight Returns ri�
dicau comicsul din universul pro �
ducțiilor comerciale pentru copii
și le duceau spre o zonă rezervată
unui public mult mai adult, mai

matur. Sandman era și mai diferit,
și mai radical. Era de fapt o uriașă
poveste ce se desfășura într�un
uni vers pur oniric, pe parcursul
căreia se întrețeseau căutări epice,
mici drame pur umane, povești
horror și fantasy și realism magic,
comedie și tragedie. Era un comic
book, dar unul cum nu mai văzuse
nimeni până atunci. 

Într�o vreme în care nu exista in�
ternet, reușea performanța de a
atrage un public foarte mare care
n�ar fi citit în ruptul capului un co�
mics, își adjudeca câțiva fani celebri,
precum Tori Amos sau Harlan Elli�
son, și devenea un fenomen mon�
dial. Sandman reușea și perfor �
manța de a atrage în număr foarte
mare un public feminin, care de obi�
cei nu era interesat de comicsuri.
Gaiman povestește într�un interviu
cum, în 1997, la o vizită la studiou�
rile Warner Bros., s�a pomenit asal�
tat de fane mai ceva decât Tom
Cruise și Brad Pitt. „Iar cei de la stu�
dio nici nu știau cine sunt!“, spune
scriitorul.

Când i s�a oferit posibilitatea de
a face Sandman, Gaiman era un în�
cepător în lumea benzilor desenate
și se simțea foarte nesigur. Cheia
pentru noua lui creație i�a fost ofe�
rită de un cunoscut autor SF ame�
rican. „Roger Zelazny a scris o carte
numită Domnul luminii“, poves �
tește Gaiman. „În ea a creat zei SF
care păreau supereroi. Povestea

Sandman, visul care
continuă de trei decenii



SFÂRȘIT DE GREVĂ, 
ÎNCEPUT DE HAOS

După aproape cinci luni de pro�
teste care au paralizat complet
producția de divertisment ameri�
cană, sindicatul scenariștilor de
la Hollywood a ajuns la o înțelegere
cu reprezentanții marilor stu�
diouri. Urmează ca și greva acto�
rilor să se sfârșească destul de cu�
rând, cu o nouă înțelegere. Mem�
brii sindicatului scenariștilor vor
trebui să voteze acceptarea acestei
înțelegeri la începutul lui octom�
brie, dar, pe moment, se pot rea�
puca de lucru la diverse proiecte.
Conducerea sindicatului spune,
fără să dea detalii, că acordul, în�
cheiat pe o durată de trei ani, este
excepțional și cuprinde câștiguri
în exact punctele de dispută ridi�
cate de greviști: compensații sa�
lariale, durata contractelor de
muncă, numărul angajaților și
controlul utilizării inteligenței ar�
tificiale în locul scenariștilor. Re�
feritor la acest din urmă punct,
greviștii au obținut asigurarea că
ideile de scenarii generate cu IA�
uri nu vor fi privite drept „material
literar“ (adică echivalentul unui
scenariu scris de un om) și nici
„material sursă“ (termen care se
referă la opere literare sau de altă
natură care sunt adaptate). Scena �
riștii, de asemenea, pot să utilizeze,
numai dacă doresc ei, un IA ca
unealtă de lucru, fără ca acest
lucru să le fie impus.
Încheierea grevei înseamnă reîn�
ceperea, în mare grabă, a lucrului
la toate proiectele lăsate în sus�
pensie în această perioadă și în�
treaga industrie a divertismentului
se teme că va urma un „coșmar
logistic“. Reîncepe imediat lucrul
la filmele și serialele aflate în
preproducție, în vreme ce filmele
ale căror filmări au fost sistate
vor trebui să aștepte și semnarea
acordului cu sindicatul actorilor.
„Cum se va termina greva, toată
lumea se va bate pe aceeași cinci
regizori și pe aceleași patru vedete
în același timp“, explică un șef de
producție revistei „Variety“. „Totul
va fi o chestie de cerere și ofertă.
Fiindcă toate calendarele de pro �
ducție au fost date peste cap, toată
lumea va dori să facă în același
timp o tonă de filme și producții
TV.“ Asta fiindcă și rețelele de te�
leviziune și streaming sunt grăbite
să reia lucrul, cât mai repede cu
putință, la toate sezoanele care ar
fi trebuit să fie lansate în această
toamnă.
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DRAGOȘ COJOCARU

În fine, un amănunt interesant,
dar care arată puternicul partiza �
nat politic al industriei divertis�
mentului american, este faptul că,
pe toată durata grevei, strângerile
de fonduri pentru Partidul De�
mocrat și pentru campania de rea�
legere a președintelui Biden au
scăzut cu măcar 25 la sută. Celebrul
producător Jeffrey Katzenberg, de
exemplu, care este și copreședinte
al campaniei lui Biden, s�a ferit
să mai organizeze strângeri de
fonduri în această perioadă pentru
a nu supăra sindicatele.

ACTORI ȘI JOCURI

Actorul Idris Elba este de părere
că, în perioada următoare, tot mai
mulți actori cunoscuți vor începe
să apară cu roluri în jocuri video,
pe măsură ce Hollywoodul întâm�
pină tot mai multe probleme. În
ultimii ani mai ales, industria jo�
curilor (unde se învârt mai mulți
bani decât în cea a filmului) și�a
asigurat participarea unor actori
foarte cunoscuți, cum ar fi Kit Ha�
rington, Rami Malek sau come�
dianul Conan O’Brien. După Keanu
Reeves, Idris Elba apare acum în
jocul Cyberpunk 2077: Phantom
Liberty.

ARCANUL COREEAN

În Coreea de Sud, fanii cunoscu�
telor formații de K�Pop s�au ener�
vat după ce autoritățile de la Seul
au anunțat că tinerii campioni la
jocurile video, care vor câștiga o

medalie de aur la ediția din acest
an a Asian Games, vor fi scutiți de
satisfacerea stagiului militar obli�
gatoriu, care durează doi ani. În
acest timp, membrii formației BTS,
al căror succes i�a trecut de mai
multe ori în Cartea Recordurilor,
sunt siliți să îmbrace haina militară. 

CRONICA NEAGRĂ

n Catherine Lachens (78 de ani).
Foarte populară actriță franceză,
cunoscută mai ales pentru rolurile
sale din comedii. 
nDavid McCallum (90 de ani). Actor
scoțian ce s�a lansat în filme popu�
lare în anii ’60, devenind vedetă
odată cu rolul din îndrăgitul serial
de spionaj à la James Bond The
Man from U.N.C.L.E.. La capătul unei
cariere prolifice și variate, McCallum
a devenit din nou o celebritate mon�
dială pentru o nouă generație în
rolul legistului Dr. Donald „Ducky“
Mallard în serialul NCIS.
n Michael Gambon (82 de ani).
Reputat actor de televiziune și ci�
nema britanic, recompensat cu
cinci premii BAFTA de�a lungul
unei jumătăți de secol de carieră,
apărând în filme de Tim Burton,
Michael Mann sau Robert Altman.
Popularitatea mondială și�o da�
torează rolului profesorului Dum�
bledore din seria Harry Potter. SDC

PE SCURT
Trăgând linie, după trei decenii,
mulți comentatori sunt de părere
că lui Sandman i se datorează ur�
mătoarele reușite:
n a rescris regulile comicsurilor și
este direct responsabil de existen �
ța multor altor serii ulterioare ex�
trem de reușite și apreciate, pre�
cum Fables sau Y: The Last Man.
Sandman a reușit să aducă comic�
surile, din ghetoul lor, în sânul cul�
turii mainstream, creând ceea ce
Norman Mailer a denumit „un co�
mic strip pentru intelectuali“;
n a reușit (parțial) să desprindă
comicsurile de universurile supe�
reroilor, dovedind editorilor că
benzile desenate pot avea succes
și de critică, și de public, fără a fi
res tricționate numai la super�jus �
ti țiari mascați. Succesul filmelor
Marvel din ultimele decenii par,
totuși, să fi anulat aceasta;
n alături de Alan Moore și Art
Spiegelman, autorul Maus, a ridi�
cat nivelul literar al scriiturii de
comics;
n a creat un nou statut pentru
autorul de BD în sânul unei in�
dustrii unde autorul nu contează,
ci numai marca aflată exclusiv în
proprietatea editurii. Neil Gai�
man a beneficiat și de faptul că
DC Comics a învățat din greșelile
care au făcut să�l piardă pe Alan
Moore. De aceea, lui Gaiman edi�
tura i�a ofe rit un control nemai�
pomenit asu pra operei sale, prac�
tic dreptul de a face ce vrea. Mai
mult, spre deosebire de prac�
tica industriei comicsurilor,
seria Sandman s�a încheiat
atunci când a decis Gai�
man, iar editorul nu a mai
continuat�o apelând la
alți autori. Există
însă un „univers
Sandman“ în care și
alți creatori pri�
mesc dreptul „să se
joace“ și, ocazional,
Gaiman mai scrie câte
o aventură avându�l
ca erou pe zeului vi�
selor;
n a ridicat ștacheta
grafică a comicsuri�
lor americane, iar
asta se datorează
în cea mai
mare parte
celor 75 de
coperți reali�
zate de vechiul
acolit al lui Gaiman,
Dave McKean, a că�
rui influență se
vede în munca a
numeroși artiști
care au venit

după el. Dincolo de Sandman,
McKean este la rândul lui și au�
tor de benzi desenate foarte so�
fisticate și atipice, ultimul lui al�
bum, Raptor, fiind publicat în
urmă cu doi ani;
n i�a dat posibilitatea lui Gaiman,
un necunoscut până la primul nu�
măr din Sandman, să își constru�
iască o carieră uluitoare de scriitor
și creator de universuri fantastice.
Astăzi, el este considerat unul din�
tre cei mai influenți autori din
lume.

Dat fiind succesul universal al
Sandman, este cel puțin ciudat că
a avut nevoie de aproape trei de�
cenii pentru a trece din lumea des�
enată în cea a filmului. Dar de�a
lungul acestor decenii s�au succe�
dat o mulțime de încercări de a
aduce pe ecrane universul lui Mor�
feu, într�un mod cât mai fidel
creației originale. În cele din urmă,
abia acum un an a fost realizată o
serie care să adapteze primele po �
vești din cele 75 de volume, grație
platformei Netflix, care a investit
în proiect și un buget demn de un
blockbuster. Evident, sunt unele
schimbări față de original, fiindcă
lumea din 2022 este diferită de cea
în care a apărut un comics atât de
înaintea vremurilor sale. Dar pre �
zența lui Gaiman în rol de show�
runner asigură faptul că serialul
nu se îndepărtează primejdios de
mult de banda desenată originală.
O serie al cărei succes a garantat
un al doilea sezon, la care se lu�

crează în prezent.
„Sunt în primul rând un

povestitor“, spunea Gaiman
anul trecut ziarului „The

Guardian“. „Când eram
copil, nu�mi doream

decât să scriu comic�
suri. Comicsurile pen�

tru mine erau fa�
buloase. Erau

un loc
în

care
pu�

teai să
faci lu�

cruri pe
care ni�

meni nu le
făcuse până
atunci. Dar

voiam să fac și
filme. Să fac și
seriale TV. Să

scriu și romane.
Voiam să spun

povești.“ SDC



16
ANUL XIX NR. 823

2 – 8 OCTOMBRIE 2023fast food 
www.suplimentuldecultura.ro

DRAGOȘ COJOCARU

Într�un lung interviu portret în
„GQ Magazine“, Martin Scorsese,
care își lansează noul lungmetraj,
thrillerul istoric Killers of the
Flower Moon, vorbește din nou,
pe larg, despre relația lui arta
cinematografică, despre pasiunea
lui pentru film și despre felul în
care vede el situația actuală a
cinemaului.

Din 2019 încoace, celebrul
regizor (care, în ciuda carierei, nu
a avut o relație atât de bună cu
marile studiouri pe cât s�ar crede)
este personajul negativ pentru o
mare parte a publicului, după ce
a atacat moda filmelor cu super �
eroi și a blockbusterelor atotpre �
zente. Nu a fost singurul mare
cineast care a făcut asta, dar cri �
tica lui nu a fost uitată, ci readusă
de multe ori în discuție.

Și în acest interviu, întrebat
de reporter, Scorsese explică felul
în care vede această problemă.
Cineastul în vârstă de 80 de ani
crede că industria cinemato gra �
fică, „cea din care am făcut parte
în urmă cu 50 de ani, nu mai

există. Sunt exact ca un cineast
care ar mai vrea să facă încă filme
multe în 1970“. Scorsese este
convins că „marile studiouri nu
mai sunt interesante să sprijine
voci individuale care să exprime
sentimente și idei personale în
film, având la dispoziție un mare
buget. Au exilat toate aceste filme
în lagărul producțiilor denumite
independente“. 

Scorsese crede că excesul de
divertisment bazat numai pe mari
francize și pe universuri de comics
care alcătuiesc mare parte din ceea
ce se poate vedea la cinematograf
este mai mult decât dăunător.
„Pericolul stă în efectele acestei
abordări a artei cinematografice
asupra culturii noastră“, spune el.
„Pentru că vor crea generații de
spectatori care vor crede că numai
astfel de producții reprezintă cu
adevărat ceea ce înseamnă, cu
adevărat, un film.“ 

„Deja, mare parte a publicu �
lui chiar crede asta“, continuă
Scorsese. „Ceea ce înseamnă că
noi, cineaștii, trebuie să contra
a tacăm și mai puternic. Iar această
replică trebuie să vină de la nive �
lul de jos. Trebuie să vină de la
regizorii înșiși, de la artiști

precum Chris Nolan sau frații
Sadie, să�i lovim din toate părțile
și să nu renunțăm la a ne afirma
adevărul. Să facem filmele noastre,
să ne reinventăm. Fiindcă acesta e
adevărul, trebuie să salvăm cine �
maul. Cinema adevărat poate fi
orice, nu trebuie să fie redus
numai la filme foarte serioase. De
exemplu, Unora le place jazzul este
cinema adevărat. Cinema nu este
însă conținutul prefabricat care se
produce astăzi.“

Scorsese trece majoritatea
filmelor produse și lansate astăzi în
cinematografe în această cate gorie a
„conținutului fabricat“. „Este aproape
ca și cum o inteligență artificială ar
face un film. Asta nu înseamnă că nu
mai există regi zori incredibili și
specialiști în efecte speciale care fac
o muncă minu nată. Dar ce oferă
aceste filme spectatorului? În afară
de posibili tatea consumării pe loc a
unui produs care este uitat aproa pe
imediat?“

În ciuda părerii unora, scrie
„GQ“, Scorsese nu se opune noilor
tehnologii, ci, dimpotrivă, „este la
fel de entuziasmat de Avatar: The
Way of Water, de 3D și IMAX“.
„Aștept cu nerăbdare tehnologii
noi care să permită modalități noi

de expresie“, spune regizorul. „Eu,
personal, am ajuns doar în acest
punct, unde sunt astăzi, și fac
filmele așa cum știu. Și, dacă aș
putea aduna suficientă energie,
cu voia lui Dumnezeu, să mai fac
încă unul, două filme, ar fi foarte
bine. Dar ce vreau să spun e că un
film trebuie extras din mintea și
inima ta. Să știi ce ai mai putea să
spui la acest moment din viață.
Fiindcă, atunci când faci un film,
trebuie să spui ceva. Altfel, ce rost
ar avea să îl mai faci?“

Celebrul regizor speră că va
continua să facă filme originale
cu bugete mari. Are câteva pro �
iecte la care lucrează, cum ar fi o
adaptare a cărții Home de Mari �
lynne Robinson, la care a început
lucrul chiar înainte de declanșarea
grevei scenariștilor și actorilor.
„Câtă putere voi mai avea să fac
filme? În curând voi împlini 81 de
ani“, se întreabă regizorul. „Sin �
cer, nu știu. Știu doar că am să
continui până mă vor culege de pe
podea.“ SDC

Alergia mea la piersici nu cred că
este reală. Nu mi se umflă fața, nu
fac șoc anafilactic și nici nu�mi
apar pe piele pete care cobesc
noile hărți ale țărilor lumii. Însă
nu suport puful de pe pielița lor.
Mi se zbârlește toată pilozitatea
chiar și acum, când scriu aceste
rânduri. 

Se spune că animalele de casă
capătă în timp unele din trăsăturile

stăpânilor. Câinele meu este veș �
nic somnoros și uneori urlă fals,
dar nu despre el este vorba azi, ci
despre pisica pufoasă și gri. Activă
și mereu pe notă atunci când
miaună lângă dulapul în care știe
că se fabrică pliculețele cu mân�
care, dar dornică să confirme teo�
ria, pufoasa mea nu suportă puful.
Nu mă refer la cel de piersică,
fiind că nu prezintă nici o dorință
de a mușca din fructe, dar cumva
s�a creat o analogie, mai ales dacă
ne�am raporta metaforic la fluturi
ca fiind fructele coconilor.

Mâța este atrasă doar de
exemplarele cele mari, ale căror

aripi produc zgomot mai vibrant.
Dintre specii, una numită popular
molia colibri sau molia sfinx, sea�
mănă cu puiul de vrabie care a
prins mai mult marginea cuibului
și nu a primit destui viermișori.
Este un soi de fluture absurd de
mare și pufos pe care pisica îl cap�
turează aproape în fiecare seară
și, fără să�i facă rău, îl aduce în
casă. Îl ține între canini, parcă ne�
dorind să�și atingă limba sau bu�
zele de el, apoi îl eliberează în
interior și începe dansul tridi�
mensional. Până să îl pot captura
și elibera, lepidopterul zboară ra�
zant cu tavanul, de care se și

izbește des, precum înotătorul de
sub gheață care nu nimerește
copca. Și desenează. Un creion
scurt și bondoc cu care o mână in�
vizibilă exersează cubismul în
negru pe alb.

Înclin să cred că fiecare molie
sfinx are personalitatea ei, fiindcă
desenele nu seamănă între ele. Cel
puțin pe tavanul bucătăriei am

identificat trei stiluri, dar nu știu să
le cataloghez. Cert este că un flu�
ture a desenat cercuri imperfecte,
altul s�a axat mai mult pe peisaj, iar
un al treilea aproape a reușit să tra�
seze diagonalele tavanului, făcân �
du�l să semene cu un plic poștal cu
timbru de Brobdingnag.  

Aș putea încerca să lipesc
rame de tablou pe plafon și să des�
chid prima galerie de artă lepidop�
teră, însă iubita mea soție preferă
să aibă liniște și spațiu de manevră
atunci când gătește. Soluția co�
rectă ar fi să tai gips�cartonul bu�
cată cu bucată, apoi să înrămez,
cum fac oamenii normali. Să�mi
scrieți, vă rog, pe adresa redacției,
dacă preferați să cumpărați ta�
blouri pătrate cu latura de un
metru sau mai degrabă clasicele
șaptezeci pe patruzeci. SDC
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Efectul fluture pe tavan

Martin Scorsese 
și filmele care trebuie
să aibă ceva de spus
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